
Kvìten 2021 èíslo 5, roèník XXVI Cena 5 Kè

A co mámy, mají si kdy odpoèinout?
Kvìten je mìsíc májový, pampeliškový, láskový, svìtle zelený a také maminkovský. To pro-

to, že i v roèním kalendáøi, který používáme proto, abychom se v èase neztratili, se kdysi „vyèle-
nil“ jeden „den pro maminky“. Druhá kvìtnová nedìle zpravidla voní kytièkou a objetím, na
které se tìší všechny maminky.

A já bych dodala, že hlavnì v posledním roce se ze všech maminek staly i hrdinky! Tak si to
vezmìte – napø. zdravotní sestry, paní uèitelky, paní ošetøovatelky… Ty všechny musely zvlád-
nout nejen svoje role pracovní, ale i maminkovské (a mnohé další) v daleko vìtším nasazení než
kdykoli døív. A mamky, které zvládly pracovat „z domova“ a pøi tom ještì stíhaly výuku s dìtmi,
uvaøit a „dìlat rodinné zázemí“… To je, co?

Zkrátka si myslím, že došlo na pøísloví mojí babièky, že totiž ženská vydrží víc než kùò. A tak
pøeji všem nám maminám, abychom co nejdøíve mohly vybìhnout z té dostihové dráhy a mohly
se jen tak lehkým klusem rozbìhnout po jarní krajinì, na chvíli utéct od všech povinností i stra-
chù a odpoèinout si. No a pak se zase vrátit s rozevøenou náruèí ke svým nejmilejším.

Hodnì štìstí a zdraví v májovém poklusu! K. Jarolímková

V kategorii juniorky JY1
zvítìzila Natálie Machová

V kategorii starších žákù D7
zvítìzil David Macho

V kategorii starších žákyò D6a
zvítìzila Karolína Houserová

V kategorii mladších žákù D3
zvítìzil Ondøej Morong

Více informací v rubrice Sport

Obrvejce na Velikonoèním ostrovì se v prùbìhu 5 dnù øád-
nì vybarvilo. Na této fotce jsou obrázky ještì celkem pøehled-
né. Ale pak už to byl øádný velikonoèní maz(an)ec… K. J.

Jen co se školka na chvíli zavøela, paní uèitelky nelenily a vyzdobily dìtem stìny nový-
mi obrázky. Více o MŠ uvnitø èísla.                                                                         K. J.

Skvìlé úspìchy novohradských karatistù
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Fotomozaika
Velikonoèní „zážitková“ procházka vás letos zavedla do rùzných
koutù mìsta a skoro všude jste narazili na zajíce nebo na vají èka.
Vìøím, že byla procházka pøíjemná, a tak dìkuji všem, kteøí se
pøidali na její stranu... K.J.

Z ostrùvku zámeckého jezírka vznikl „Veliko-
noèní ostrov“, na kterém všemi barvami „zá-
øilo“ Obrvejce…

Pøed kovárnou, která v minulých letech zvala vždy na krásné velikonoè-
ní programy, postávala alespoò „pomlázková rodinka“…

Kdo se vydal do zámeckého parku, našel tam
sedm zatoulaných a veselých zajíèkù…

Nìkolik dìtí z I. stupnì ZŠ Nové Hrady se pøipojilo k velikonoènímu
programu se svými obrázky, které pak na plakátovacích plochách dìla-
ly radost všem kolemjdoucím…

Zajeèí olympiádu na námìstí pøipravily paní
vychovatelky ze školní družiny…

Velikonoèní stezka v okolí školky, kterou mìly
„na svìdomí“ paní uèitelky z MŠ, potìšila jis-
tì nejmladší dìti i rodièe. Procházka byla ten-
tokrát o nìco zábavnìjší a veselejší…

Pro zavìšení velikonoèních malovaných vají-
èek byl k dispozici keø v zámeckém parku…"



kvìten 2021 NOVOHRADSKÝ  ZPRAVODAJ 3

Zápis ze 80. schùze mìstské rady
ze dne 22.03.2021

Pøítomni:èlenové rady:
Mgr. Vladimír Hokr, starosta mìsta
Mgr. Michal Jarolímek, 2. místostarosta
Miroslav Vrchota, èlen rady
Ing. Eva Ševèíková, èlen rady
s hlasem poradním:
Ing. Vladimír Schusser
Omluveni:
Ing. Ladislava Bártová, 1. místostarostka

Bylo projednáno:

—1. Kontrola usnesení ze 79. jednání rady
mìsta
Rada mìsta bere bez pøipomínek na vìdomí
kontrolu usnesení ze 79. jednání rady mìsta.

—2. Žádost – Morong
Rada mìsta bere na vìdomí žádost pana P.
Moronga, Nové Hrady o zachování mini-
mální šíøe pøíjezdové cesty, tj. šíøe 5 m a
povìøuje radního M. Vrchotu provedením
místního šetøení.
(Rada obdržela od pana P. Moronga, Nové
Hrady žádost o zachování šíøe 5 metrù pro
vjezd na pozemek parc.è. KN 792/5, k.ú.
Údolí u Nových Hradù pøi projednávání
prodeje èásti sousedního pozemku parc.è.
KN 1431/3, k.ú. Údolí u Nových Hradù.)

—3. Bezúplatná výpùjèka – KVHT Nové
Hrady (po zveøejnìní)
Rada mìsta schvaluje bezúplatnou vý-
pùjèku pozemkù parc.è. KN 1401/1 a KN
1401/4, k.ú. Štiptoò pro organizaci KLUB
VOJENSKÉ HISTORIE A TECHNIKY
NOVÉ HRADY z.s., a to na dobu urèitou
deseti let s tøímìsíèní výpovìdní lhùtou.
Rada povìøuje starostu podpisem smlouvy.
(Po zveøejnìní zámìru pronájmu rada opì-
tovnì projednala žádost organizace KLUB
VOJENSKÉ HISTORIE A TECHNIKY
NOVÉ HRADY z.s. o bezúplatném vypùj-
èení pozemkù parc.è. KN 1401/1 a KN
1401/4, k.ú. Štiptoò a souhlasila s podmín-
kami bezúplatné výpùjèky na dobu urèitou
deseti let.)

—4. Pronájem pozemku – E.ON
(po zveøejnìní)
Rada mìsta schvaluje pronájem èásti poze-
mku parc. è. 816/10, k.ú. Nové Hrady o vý-
mìøe 30 m2 (2 standardní parkovací stání)
dle návrhu spoleènosti E.ON Energie, a.s.,
Èeské Budìjovice na dobu urèitou deseti let
s tøímìsíèní výpovìdní lhùtou za èástku
6.000 Kè bez DPH za rok a povìøuje staros-
tu podpisem smlouvy.
(Po zveøejnìní zámìru pronájmu rada opì-
tovnì projednala žádost spoleènosti E.ON
Energie, a.s., Èeské Budìjovice o pronájmu
èásti pozemku parc. è. 816/10, k.ú. Nové
Hrady za úèelem vybudování a umístìní do-
bíjecí stanice pro elektromobily a souhlasila
s podmínkami pronájmu na období 10 let
s tím, že žadatel dále nabízí za úklid prostor
v okolí dobíjecí stanice 100 Kè bez DPH
mìsíènì.)

—5. Pronájem nebytových prostor –
Restaurace pod radnicí (po zveøejnìní)
Rada mìsta schvaluje pronájem pozemku
parc. è. st. 84/1, jehož souèástí je stavba èp.
46, k.ú. Nové Hrady – nebytové prostory
o výmìøe 285,05 m2 + nádvoøí panu J. Ka-
hounovi a paní Mgr. L. Tourkové, Trhové
Sviny za èástku 425 Kè/m2/rok, na dobu pìti
let s tøímìsíèní výpovìdní lhùtou a povìøuje
starostu podpisem smlouvy.
(Rada po zveøejnìní projednala žádost pana
J. Kahouna a paní Mgr. L. Tourkové, Trho-
vé Sviny ve vìci pronájmu nebytových
prostor v objektu è.p. 46, Nové Hrady a sou-
hlasila s podmínkami pronájmu na období
5 let. Pan J. Kahoun a paní Mgr. Tourková
pøedložili nabídku ve výši 425 Kè/m2.)

—6. Prodej pozemku – k.ú. Obora
(po zveøejnìní)
Rada mìsta souhlasí s prodejem pozemku
parc. è. 511/2 – TTP (dle GP parcela vznik-
la oddìlením od parc. è. 511) o výmìøe
165 m2 v k.ú. Obora u Vyšného panu J.
Machovi, bytem Èeské Budìjovice za èást-
ku 100 Kè/m2 (+ náklady spojené s poøíze-
ním GP) a postupuje návrh ke schválení
zastupitelstvu mìsta.
(Rada po zveøejnìní zámìru prodeje èásti
pozemku parc. è. 511 v k.ú. Obora u Vyšné-
ho projednala žádost J. Macha, È. Budìjo-
vice o koupi tohoto pozemku.)

—7. Byt k pronájmu
– Komenského ulice èp. 395
Rada mìsta souhlasí se zveøejnìním proná-
jmu nemovité vìci formou výbìrového øíze-
ní II - pozemku parc.è. st. 66/2, k.ú. Nové
Hrady, jehož souèástí je objekt k bydlení èp.
395 (byt è. 2, 1+1 o velikosti 47,81 m2). Rada
povìøuje tajemníka MìÚ Nové Hrady zve-
øejnìním na úøední desce mìsta dle návrhu.
(Rada projednala návrh zveøejnìní proná-
jmu nemovité vìci formou výbìrového øíze-
ní II - pozemku parc.è. st. 66/2, k.ú. Nové
Hrady, jehož souèástí je objekt k bydlení èp.
395. Jedná se o pronájem bytu è. 2, dispozi-
ce 1+1 o velikosti 47,81 m2.)

—8. Rozbor hospodaøení + úèetní závìrka
– Služby Nové Hrady s.r.o.
Rada mìsta schvaluje zlepšený hospodáøský
výsledek Služeb Nové Hrady s.r.o. za rok
2020 ve výši 309.789,52 Kè a schvaluje jeho
pøevod na Nerozdìlený zisk minulých let.
Rada mìsta schvaluje roèní úèetní závìrku
Služeb Nové Hrady s.r.o. za rok 2020.
(Rada obdržela od Služeb Nové Hrady s.r.o.
úèetní závìrku za rok 2020, rozbor hospo-
daøení za rok 2020 a návrh na pøevedení vý-
sledku hospodaøení na úèet Nerozdìlený
zisk minulých let. Hospodaøení skonèilo
ziskem ve výši 309.789,52 Kè.)

—9. Omezení dopravní obslužnosti
v drážní dopravì – Jikord s.r.o.
Rada mìsta bere na vìdomí informaci o návr-
hu na redukci dopravních vlakových spojení
spoleènosti Jikord s.r.o., Èeské Budìjovice.
(Starosta informoval radu o návrhu na re-
dukci dopravních vlakových spojení, které
po schválení Radou Jihoèeského kraje a
krajského zastupitelstva plánuje provést
spoleènost Jikord s.r.o., Èeské Budìjovice

s platností od 13.6.2021. Navržená redukce
vlakových spojení se týká omezení na trati
199 (Èeské Budìjovice - Èeské Velenice),
spojù 8015 a 8012, kdy dochází k omezení
provozu v období 23. - 31.12, 29.1., 1.4., 1.7
- 31.8. a 27. - 29.10. V pracovních dnech
spoje nadále jedou dle souèasného jízdního
øádu. Další omezení se týkají trati 226 (Èes-
ké Velenice - Veselí n. Lužnicí) s tím, že i
zde dochází ke stejnému omezení spojù.)

—10. Zadávací dokumentace – Nové
Hrady – Hrobka Buquoy, parc. è. st.
238, k.ú. Nové Hrady 2. etapa: vnitøní
úpravy, opatøení ke snížení vlhkosti
a ostatní práce
Rada mìsta schvaluje zadávací dokumenta-
ci k veøejné zakázce: Nové Hrady - Hrobka
Buquoy, parc. è. st. 238, k.ú. Nové Hrady,
2. etapa: vnitøní úpravy, opatøení ke snížení
vlhkosti a ostatní práce:
(Rada obdržela od STAVEBNÍ PORADNY
s.r.o. Èeské Budìjovice návrh zadávací do-
kumentace k veøejné zakázce: Nové Hrady -
Hrobka Buquoy, parc. è. st. 238, k.ú. Nové
Hrady, 2. etapa: vnitøní úpravy, opatøení ke
snížení vlhkosti a ostatní práce.)

—11. Jmenování hodnotící komise – Nové
Hrady - Hrobka Buquoy, parc. è. st.
238, k.ú. Nové Hrady, 2. etapa: vnitøní
úpravy, opatøení ke snížení vlhkosti a
ostatní práce
Rada mìsta jmenuje hodnotící komisi na
akci: Nové Hrady - Hrobka Buquoy, parc. è.
st. 238, k.ú. Nové Hrady, 2. etapa: vnitøní
úpravy, opatøení ke snížení vlhkosti a ostatní
práce ve složení: Miroslav Šlenc, Ing. Pavel
Hamberger a Bc. Roman Schmidt, náhrad-
níci: Jaroslav Faktor, Ing. Pavla Vanìèková
a Bc. Vlasta Kuèerová.
(Rada obdržela návrh na jmenování hodno-
tící komise k veøejné zakázce: Nové Hrady -
Hrobka Buquoy, parc. è. st. 238, k.ú. Nové
Hrady, 2. etapa: vnitøní úpravy, opatøení ke
snížení vlhkosti a ostatní práce.)

—12. Jmenování komise pro otevírání
obálek – Nové Hrady – Hrobka Buquoy,
parc. è. st. 238, k.ú. Nové Hrady, 2.
etapa: vnitøní úpravy, opatøení ke
snížení vlhkosti a ostatní práce
Rada mìsta jmenuje komisi pro otevírání
obálek na akci: Nové Hrady - Hrobka Buqu-
oy, parc. è. st. 238, k.ú. Nové Hrady, 2. etapa:
vnitøní úpravy, opatøení ke snížení vlhkosti a
ostatní práce ve složení: Mgr. Vladimír Hokr,
Mgr. Lucie Køíhová a Marie Mrkvièková,
náhradníci: Mgr. Michal Jarolímek, Lenka
Roulová a Ing. Pavla Vanìèková.
(Rada obdržela návrh na jmenování komise
pro otevírání obálek k veøejné zakázce: Nové
Hrady – Hrobka Buquoy, parc. è. st. 238, k.ú.
Nové Hrady, 2. etapa: vnitøní úpravy, opatøe-
ní ke snížení vlhkosti a ostatní práce.)

—13. Zadávací dokumentace – Oprava
fasády s plastickými prvky vèetnì øíms,
obnova barevného nátìru Èeská è.p. 74,
Nové Hrady
Rada mìsta schvaluje zadávací dokumentaci
k veøejné zakázce: Oprava fasády s plastic-

INFORMACE Z RADNICE

pokraèování na str. 4
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kými prvky vèetnì øíms, obnova barevného
nátìru Èeská è.p. 74, Nové Hrady.
(Rada obdržela od STAVEBNÍ PORADNY
s.r.o. Èeské Budìjovice návrh zadávací do-
kumentace k veøejné zakázce: Oprava fasády
s plastickými prvky vèetnì øíms, obnova ba-
revného nátìru Èeská è.p. 74, Nové Hrady.)

—14. Jmenování hodnotící komise –
Zadávací dokumentace – Oprava fasády
s plastickými prvky vèetnì øíms, obnova
barevného nátìru Èeská è.p. 74, Nové
Hrady
Rada mìsta jmenuje hodnotící komisi na
akci: Oprava fasády s plastickými prvky
vèetnì øíms, obnova barevného nátìru
Èeská è.p. 74, Nové Hrady ve složení:
Ing. Pavel Hamberger, Josef Sýkora a
Jaroslav Faktor a náhradníci: Bc. Roman
Schmidt, Bc. Vlasta Kuèerová a Miro-
slav Šlenc.
(Rada obdržela návrh na jmenování hod-
notící komise k veøejné zakázce: Oprava
fasády s plastickými prvky vèetnì øíms,
obnova barevného nátìru Èeská è.p. 74,
Nové Hrady.)

—15. Jmenování komise pro otevírání
obálek - Zadávací dokumentace –
Oprava fasády s plastickými prvky
vèetnì øíms, obnova barevného nátìru
Èeská è.p. 74, Nové Hrady
Rada mìsta jmenuje komisi pro otevírání
obálek na akci: Oprava fasády s plastickými
prvky vèetnì øíms, obnova barevného nátì-
ru Èeská è.p. 74, Nové Hrady ve složení:
Mgr. Vladimír Hokr, Mgr. Lucie Køíhová a
Marie Mrkvièková, náhradníci: Mgr. Mi-
chal Jarolímek, Lenka Roulová a Ing. Pavla
Vanìèková.
(Rada obdržela návrh na jmenování komi-
se pro otevírání obálek k veøejné zakázce:
Oprava fasády s plastickými prvky vèetnì
øíms, obnova barevného nátìru Èeská è.p.
74, Nové Hrady.)

—16. Zadávací dokumentace – Mateøská
škola, Hradební è.p. 175, Nové Hrady
Rada mìsta schvaluje zadávací dokumenta-
ci k veøejné zakázce: Mateøská škola, Hra-
dební è.p. 175, Nové Hrady.
(Rada obdržela od STAVEBNÍ PORADNY
s.r.o. Èeské Budìjovice návrh zadávací
dokumentace k veøejné zakázce: Mateøská
škola, Hradební è.p. 175, Nové Hrady.)

—17. Jmenování hodnotící komise –
Zadávací dokumentace – Mateøská
škola, Hradební è.p. 175, Nové Hrady
Rada mìsta jmenuje hodnotící komisi
na akci: Mateøská škola, Hradební è.p. 175,
Nové Hrady ve složení: Bc. Roman Schmidt,
Jaroslav Faktor a Josef Sýkora a náhradníci:
Ing. Pavel Hamberger, Miroslav Šlenc a Bc.
Vlasta Kuèerová
(Rada obdržela návrh na jmenování hodno-
tící komise k veøejné zakázce: Mateøská
škola, Hradební è.p. 175, Nové Hrady.)

—18. Jmenování komise pro otevírání
obálek – Zadávací dokumentace –
Mateøská škola, Hradební è.p. 175,
Nové Hrady
Rada mìsta jmenuje komisi pro otevírání
obálek na akci: Mateøská škola, Hradební
è.p. 175, Nové Hrady ve složení: Mgr.
Vladimír Hokr, Mgr. Lucie Køíhová a Ma-
rie Mrkvièková, náhradníci: Ing. Vladimír
Schusser, Lenka Roulová a Ing. Pavla Va-
nìèková.
(Rada obdržela návrh na jmenování komise
pro otevírání obálek k veøejné zakázce: Ma-
teøská škola, Hradební è.p. 175, Nové Hrady.)

—19. Zadávací dokumentace – Oprava
fasády s plastickými prvky vèetnì øíms,
obnova barevného nátìru nám.
Republiky è.p. 11, Nové Hrady
Rada mìsta schvaluje zadávací dokumentaci
k veøejné zakázce: Oprava fasády s plastic-
kými prvky vèetnì øíms, obnova barevného
nátìru nám. Republiky è.p. 11, Nové Hrady.
(Rada obdržela od STAVEBNÍ PORADNY
s.r.o. Èeské Budìjovice návrh zadávací do-
kumentace k veøejné zakázce: Oprava fasá-
dy s plastickými prvky vèetnì øíms, obnova
barevného nátìru nám. Republiky è.p. 11,
Nové Hrady.)

—20. Jmenování hodnotící komise –
Zadávací dokumentace – Oprava fasády
s plastickými prvky vèetnì øíms, obnova
barevného nátìru nám. Republiky è.p.
11, Nové Hrady
Rada mìsta jmenuje hodnotící komisi na
akci: Oprava fasády s plastickými prvky
vèetnì øíms, obnova barevného nátìru nám.
Republiky è.p. 11, Nové Hrady ve složení:
Bc. Roman Schmidt, Jaroslav Faktor a Josef
Sýkora a náhradníci: Ing. Pavel Hamberger,
Miroslav Šlenc a Bc. Vlasta Kuèerová
(Rada obdržela návrh na jmenování hodno-
tící komise k veøejné zakázce: Oprava fasá-
dy s plastickými prvky vèetnì øíms, obnova
barevného nátìru nám. Republiky è.p. 11,
Nové Hrady.)

—21. Jmenování komise pro otevírání
obálek - Zadávací dokumentace –
Oprava fasády s plastickými prvky
vèetnì øíms, obnova barevného nátìru
nám. Republiky è.p. 11, Nové Hrady
Rada mìsta jmenuje komisi pro otevírání
obálek na akci: Oprava fasády s plastickými
prvky vèetnì øíms, obnova barevného nátì-
ru nám. Republiky è.p. 11, Nové Hrady ve
složení: Mgr. Vladimír Hokr, Mgr. Lucie
Køíhová a Marie Mrkvièková, náhradníci:
Ing. Vladimír Schusser, Lenka Roulová a
Ing. Pavla Vanìèková.
(Rada obdržela návrh na jmenování komise
pro otevírání obálek k veøejné zakázce:
Oprava fasády s plastickými prvky vèetnì
øíms, obnova barevného nátìru nám. Re-
publiky è.p. 11, Nové Hrady.)

—22. Žádost o cenovou nabídku –
Kovárna è.p. 36 v Nových Hradech –
nátìr šindelové hmoty
Rada mìsta bere na vìdomí informaci MìÚ
Nové Hrady, Investièního a majetkového
odboru ve vìci podání žádostí o pøedložení

cenové nabídky na stavbu: Kovárna è.p. 36
v Nových Hradech.
(Rada mìsta obdržela od MìÚ Nové Hrady,
Investièního a majetkového odboru vzoro-
vou žádost k pøedložení cenové nabídky na
stavbu: Kovárna è.p. 36 v Nových Hradech
- nátìr šindelové hmoty. Pøedpokládaná
hodnota zakázky: 215.000 Kè.)

—23. Žádost o poskytnutí individuální
dotace z Krajského investièního fondu –
rekonstrukce domu è.p. 188 v Nových
Hradech v Komenského ulici
Rada mìsta schvaluje podání Žádosti o
poskytnutí individuální dotace z Krajského
investièního fondu na rekonstrukci domu è.p.
188 v Nových Hradech v Komenského ulici.
Rada mìsta obdržela od MìÚ Nové Hrady,
Investièního a majetkového odboru Žádost
o poskytnutí individuální dotace z Kraj-
ského investièního fondu na rekonstrukci
domu è.p. 188 v Nových Hradech v Ko-
menského ulici. Pøedmìtem rekonstrukce je
celková rekonstrukce domu è.p. 188 pøi níž
vzniknou 4 bytové jednotky. Náklady cel-
kem 13.342.299,09 Kè. Požadovaná výše
dotace kraje: 6.670.000 Kè. Spolufinan-
cování ze zdrojù mìsta Nové Hrady:
5.672.299,09. Financování ze státního roz-
poètu, rozpoètu EU nebo jiných subjektù:
1.000.000 Kè.

—24. Pøevod místních poplatkù –
promlèecí lhùta
Rada mìsta bere na vìdomí informaci MìÚ
Nové Hrady, Ekonomického odboru o pøe-
vedení místních poplatkù splatných do
31.12.2017 na podrozvahovou evidenci.
(Rada mìsta obdržela od MìÚ Nové Hrady,
Ekonomického odboru informaci o pøevodu
neuhrazených místních poplatkù splatných
do 31.12.2017 na podrozvahovou evidenci.)

—25. Vypoøádání odbìru vody – Trajer
Rada mìsta bere na vìdomí vypoøádání odbì-
ru vody mezi mìstem Nové Hrady a J. Traje-
rem, Dobrkovská Lhotka
Rada mìsta souhlasí s vyplacením jedno-
rázové èástky ve výši 25.000 Kè panu
J. Trajerovi, Dobrkovská Lhotka dle návr-
hu vypoøádání odbìru vody.
(Starosta informoval radu o vypoøádání
odbìru vody mezi mìstem Nové Hrady a
J. Trajerem, Dobrkovská Lhotka. Vypoøádá-
ní se týká období, kdy díky instalaci vnitø-
ních vodovodních rozvodù byla v období
2007 - 2019 voda, kterou hradil pan J. Tra-
jer (è.p. 46), z èásti odebírána pro prostory
MìÚ Nové Hrady (è.p. 46), konkrétnì so-
ciálního zázemí. Po zjištìní této skuteènos-
ti bylo nastaveno podružné mìøení a po
roèním monitorování odbìru vody pro pot-
øeby mìstského úøadu došlo k vypoètení
èástky, která je pøedmìtem vyrovnání. Vý-
poèet byl konzultován s panem J. Trajerem,
který s ním vyslovil souhlas.)

—26. Rozpoètové opatøení è. 3/2021
Rada mìsta schvaluje rozpoètové opatøení
è. 3/2021.
(Rada obdržela od MìÚ Nové Hrady, Eko-
nomického odboru návrh rozpoètového
opatøení è. 3/2021.)
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—27. Vydání publikace
– IV. Nakladatelství s.r.o.
Rada mìsta souhlasí s uveøejnìním prezen-
tace mìsta Nové Hrady v projektu Èeského
èerveného køíže ve vìci vydávání publikace
"Podivuhodná dobrodružství rodiny Vojtíš-
kovy aneb co vše se mùže stát o prázdninách
v rozsahu 1/3 strany za èástku 9.900 Kè bez
DPH a povìøuje Kvìtu Jarolímkovou a sta-
rostu Mgr. V. Hokra dalším jednáním ve
vìci obsahu firemní prezence.
(Starosta informoval radu o projektu Èeské-
ho èerveného køíže ve vìci vydávání publi-
kace "Podivuhodná dobrodružství rodiny
Vojtíškovy aneb co vše se mùže stát o prázd-
ninách". Jedná se o publikaci, která je bez-
platnì distribuována do škol a dalších
institucí v regionu, které pracují s dìtmi a
mládeží. Publikace seznamuje dìti i dospìlé
s krizovými situacemi, které mohou nastat
bìhem dovolené (autonehoda, zranìní pøi
sportu, srdeèní slabost apod.) V publikaci
bude uveøejnìna prezentace mìsta Nové
Hrady. Formou této prezentace mìsto Nové
Hrady podpoøí vznik publikace. Prezentace
bude obsahovat nabídku turistických cílù
mìsta N. Hrady.)

—28. Smlouva o zøízení vìcného bøemene
– služebnosti stezky a cesty (areál roty)
– ÚPZS
Rada mìsta souhlasí se smlouvou è.:
27/21-UZSVM/C/6369/2019-AS o zøízení
vìcného bøemene - služebnosti stezky a
cesty s Úøadem pro zastup. státu ve vìcech
majetkových, územní pracovištì Èeské
Budìjovice na èást pozemku parc.è. 844/6
a pozemek parc.è. 844/8, vše v k.ú. Nové
za jednorázovou úplatu ve výši 28.870 Kè
a postupuje návrh ke schválení zastupitel-
stvu mìsta.
(Rada obdržela od UZSVM, územního pra-
covištì Èeské Budìjovice návrh smlouvy
è.: 27/21-UZSVM/C/6369/2019-AS o zøí-
zení vìcného bøemene - služebnosti stezky
a cesty. Vìcným bøemenem ve prospìch
pozemku parc.è. 844/1, jehož vlastní-
kem je mìsto Nové Hrady, bude zatíže-
na èást pozemku parc.è. 844/6 (dle GP
è.1119-24Fi/2021) a ozemek parc.è. 844/8,
vše v k.ú. Nové Hrady. Návrh na sjednání
vìcného bøemene – služebnosti stezky a
cesty pøedpokládá s jednorázovou úplatou
ve výši 28.870 Kè.)

—29. Stavební øízení
Rada mìsta na vìdomí probíhající stavební
øízení.
(Rada byla starostou informována o probí-
hajících stavebních øízeních a nemìla k nim
pøipomínky.)

—30. Správní øízení
Rada mìsta bere na vìdomí probíhající
správní øízení.
(Rada byla starostou informována o probí-
hajících správních øízeních, ve kterých je
mìsto úèastníkem øízení, a nemìla k nim
pøipomínky.)

—31. Oprava chodníku – Flop
Rada mìsta bere na vìdomí informaci o na-
vrhované úpravì chodníku a asfaltové plo-
chy u prodejny Flop a povìøuje starostu
Mgr. V. Hokra svoláním místního šetøení.
(Starosta informoval radu o probíhajících
jednáních se spoleèností Flosman ve vìci
realizace nového chodníku v ulici Sídlištì
Míru, který pøiléhá k nové pøistavìné èásti
prodejny Flop a asfaltové plochy pøed no-
vým vstupem do prodejny.)

—32. Pachtovní smlouva – ÈR – Státní
pozemkový úøad
Rada mìsta schvaluje propachtování poze-
mkù parc.è. 744/1 o výmìøe 22 m2 a parc.è.
744/2 o výmìøe 394 m2, vše v k.ú. Údolí
u Nových Hradù od Èeské republiky, Stát-
ního pozemkového úøadu na dobu neurèi-
tou, za èástku 500 Kè/rok a povìøuje
starostu podpisem smlouvy.
Rada mìsta povìøuje starostu Mgr. V. Hok-
ra dalším jednáním ve vìci možného odkou-
pení/bezplatného pøevodu pozemkù parc.è.
744/1 a 744/2, k.ú. Údolí u Nových Hradù.
(Rada projednala návrh Pachtovní smlouvy
è. 24N21/05 s Èeskou republikou, Státním
pozemkovým úøadem (propachtovatel) ve
vìci propachtování pozemkù parc.è. 744/1
o výmìøe 22 m2 a parc.è. 744/2 o výmìøe
394 m2, vše v k.ú. Údolí u Nových Hradù.)

—33. Nájemní smlouva – ÈR
– Státní pozemkový úøad
Rada mìsta schvaluje pronájem pozemku
parc.è. 1488/4 o výmìøe 35 m2 a èásti po-
zemku parc.è. 744/4 o výmìøe 48 m2, vše
v k.ú. Údolí u Nových Hradù od Èeské re-
publiky, Státního pozemkového úøadu na
dobu neurèitou, za èástku 664 Kè/rok a po-
vìøuje starostu podpisem smlouvy.
Rada mìsta povìøuje starostu Mgr. V. Hok-
ra dalším jednáním ve vìci možného odkou-
pení/bezplatného pøevodu pozemkù parc.è.
1488/4 a 744/4, k.ú. Údolí u Nových Hradù.
(Rada projednala návrh Nájemní smlouvy
è. 25N21/05 s Èeskou republikou, Státním
pozemkovým úøadem (propachtovatel) ve
vìci pronájmu pozemku parc.è. 1488/4
o výmìøe 35 m2 a èásti pozemku parc.è.
744/4 o výmìøe 48 m2, vše v k.ú. Údolí
u Nových Hradù.)

Zápis ze 81. schùze mìstské rady
ze dne 01.04.2021

Pøítomni:èlenové rady:
Mgr. Vladimír Hokr, starosta mìsta
Mgr. Michal Jarolímek, 2. místostarosta
Miroslav Vrchota, èlen rady
Ing. Eva Ševèíková, èlen rady
s hlasem poradním:
Ing. Vladimír Schusser
Omluveni:
Ing. Ladislava Bártová, 1. místostarostka
Host:
MUDr. Vendula Šebestová

Bylo projednáno:

—1. Kontrola usnesení z 80. jednání rady
mìsta
Rada mìsta bere bez pøipomínek na vìdomí
kontrolu usnesení z 80. jednání rady mìsta.

—2. Jednání s paní MUDr. Vendulou
Šebestovou
Rada mìsta bere na vìdomí výsledek jedná-
ní s paní MUDr. Vendulou Šebestovou a
souhlasí s návrhem dohody o zajištìní pro-
vozu ordinace pro dìti a dorost.
Starosta informoval radu mìsta o dnešním
bodu jednání ve vìci otevøení dìtské ordina-
ce na Nových Hradech v domì è.p. 467 (Pa-
sivní dùm). Pozvání na dnešní jednání rady
pøijala i paní MUDr. Vendula Šebestová.
Projednávané body a jejich závìry:

- V objektu s è.p. 467 bude vymìnìn zámek
od zadních, francouzských, dveøí tak, aby
jediné klíèe od celé stavby mìla k dispozici
pouze MUDr. Vendula Šebestová a mìsto
Nové Hrady (v zapeèetìné obálce u TSM
Nové Hrady, popøípadì u SDH N. Hrady).
- Pùvodní zveøejnìní zámìru, respektive
bod 7. usnesení z 64. schùze mìstské rady
ze dne 12.10.2020, bude revokováno. Pøed-
mìtem revokace bude zmìna výpùjèní doby
z 5ti let na dobu 20 let.
- Náklady spojené s úhradou za spotøebo-
vané energie (vodné, stoèné, el. energie)
budou hrazeny dle návrhu, tj. MUDr. Še-
bestová bude hradit náklady do èástky
10.000 Kè/rok + DPH a zbylé náklady bu-
dou hrazeny z rozpoètu mìsta Nové Hrady
- Pøedpokládaná provozní doba ordinace na
Nových Hradech:
ÚTERÝ: 10.00–13.00 pro nemocné,

13.00–16.00 pro zdravé
ÈTVRTEK: 6.30–11.00
- Smlouva o výpùjèce bude uzavøena od
01.04.2021 do 31.03.2041, tj. doba výpùjè-
ky 20 let s výpovìdní lhùtou 1 rok
- Pøedpokládaný termín otevøení dìtské or-
dinace na Nových Hradech dle sdìlení paní
MUDr. Šebestové: konec mìsíce dubna
2021.)

—3. Výpùjèka – pasivní dùm
(po zveøejnìní) – revokace
Rada mìsta ruší usnesení è. 7 z 64. jednání
rady mìsta ze dne 12.10.2020 a novì
schvaluje bezúplatnou výpùjèku nebyto-
vých prostor v objektu èp. 467 na pozemku
parc.è. st. 910 - Pasivní dùm o celkové ploše
k výpùjèce 221,96 m2 paní MUDr. V. Še-
bestové na dobu 20 let s výpovìdní lhùtou
1 rok a povìøuje starostu podpisem smlouvy
dle návrhu.
(Rada na základì zveøejnìného zámìru
výpùjèky stavby èp. 467 na pozemku parc.è.
st. 910 - Pasivní dùm o celková ploše k vý-
pùjèce - 221,96 m2 za úèasti MUDr. Venduly
Šebestové znovu projednala výpùjèku pøed-
mìtných prostor za úèelem umístìní a pro-
vozování èinnosti dìtské praktické lékaøky
MUDr. V. Šebestové. Nebytové prostory
v objektu tzv. Pasivního domu budou zapùj-
èeny bezúplatnì. Náklady spojené s energi-
emi budou hradit vypùjèitel a mìsto Nové
Hrady dle návrhu (MUDr. Šebestová bude
hradit náklady do èástky 10.000 Kè/rok +
DPH a zbylé náklady budou hrazeny z roz-
poètu mìsta Nové Hrady). Pùvodní znìní
usnesení è. 7 z 64. schùze mìstské rady ze
dne 12.10.2020 ve znìní "..na dobu 5 let"
bude revokováno a zmìnìno "..na 20 let".)
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Zápis ze 82. schùze mìstské rady
ze dne 7.4.2021

Pøítomni:èlenové rady:
Mgr. Vladimír Hokr, starosta mìsta
Mgr. Michal Jarolímek, 2. místostarosta
Miroslav Vrchota, èlen rady
Ing. Eva Ševèíková, èlen rady
s hlasem poradním:
Omluveni:
Ing. Ladislava Bártová, 1. místostarostka

Bylo projednáno:

—1. Kontrola usnesení z 81. jednání rady
mìsta
Rada mìsta bere bez pøipomínek na vìdomí
kontrolu usnesení ze 81. jednání rady mìsta.

—2. Pronájem nebyt. prostor – Valíèková
Rada mìsta bere na vìdomí žádost o proná-
jem nebytových prostor v domì è.p. 79,
Nové Hrady (bývalá knihovna) a povìøuje
tajemníka MìÚ Nové Hrady ve spolupráci
s Technickými službami mìsta Nové Hrady
(paní J. Duspivová) zveøejnìním zámìru na
úøední desce.
(Starosta informoval radu o zámìru paní D.
Valíèkové, Nové Hrady pronajmout neby-
tové prostory bývalé knihovny v Èeském
domì è.p. 79, Nové Hrady za úèelem rozší-
øení podnikatelské èinnosti spoleènì s paní
P. Valíèkovou.)

—3. Odkup èásti pozemku – Petráškovi
Rada mìsta bere na vìdomí žádost manželù
N. a M. Petráškových ve vìci zámìru prode-
je èástí pozemkù parc. è. KN 137/2 a 1435/1
v k.ú. Údolí u Nových Hradù o celkové vý-
mìøe cca. 60 m2 (dle graf. návrhu) a povìøu-
je radního M. Vrchotu svoláním místního
šetøení.
(Rada projednala žádost manželù N. a M.
Petráškových, bytem Údolí u N.H. o prodej
èásti pozemku parc.è. 137/2 a èásti poze-
mku parc.è. 1435/1, k.ú. Údolí u Nových
Hradù o celkové výmìøe cca. 60 m2 dle ná-
vrhu. S ohledem na to, že tyto pozemky se
nacházejí v zatáèce u domu manželù Petráš-
kových a navazují na místní komunikaci, je
nutno provést místní šetøení, zda by prode-
jem pozemku nedošlo k omezení prùjez-
dnosti komunikace a též k zamezení otáèení
nákladních vozidel. Rada mìsta vzala na
vìdomí žádost manželù Petráškových a po-
vìøila radního M. Vrchotu svoláním místní-
ho šetøení za úèasti zástupcù osadního
výboru, majitelù okolních pozemkù a uživa-
telù komunikace (p. Flieger, rybáøství ad.).)

—4. Prodej pozemku – Tampier
Rada mìsta bere na vìdomí žádost Ing. P.
Tampiera o prodej èásti pozemku parc.è.
1188/1 o výmìøe cca 174 m2 a pozemku
parc.è. 1304 o výmìøe 1068 m2, vše v k.ú.
Nakolice (dle graf. návrhu) a postupuje žá-
dost k projednání na jednání osadního výbo-
ru s tím, že na jednání budou pøizváni
majitelé sousedních pozemkù.

(Rada mìsta projednala žádost Ing. P. Tampi-
era o odprodej èásti pozemku parc.è. 1188/1 a
pozemku parc. è. 1304, vše v k.ú. Nakolice
z dùvodu manipulace a uskladnìní døíví.
Vzhledem k zajištìní pøístupu na pozemek
parc. è. 1372, k.ú. Nakolice ve vlastnictví
tøetí osoby navrhuje žadatel zatížit èást poze-
mku parc.è. 1188/1 (ve vlastnictví mìsta N.
Hrady) a pozemku parc. è. 1212 (ve vlastnic-
tví žadatele), vše v k. ú. Nakolice, vìcným
bøemenem s právem chùze a jízdy.)

—5. Žádost o finanèní podporu – Linka
bezpeèí, z.s.
Rada mìsta bere na vìdomí žádost Linky
bezpeèí, z.s. o poskytnutí dotace a postupu-
je žádost k projednání finanèní, sociální a
prorodinné komisi.
(Rada obdržela od Linky bezpeèí, z.s. žá-
dost o poskytnutí dotace ve výši 10.000 Kè.)

—6. Kritéria pøijímání dìtí pro školní rok
2021-2022 – Mateøská škola N. Hrady
Rada mìsta souhlasí s kritérii pro pøijímání
dìtí do Mateøské školy Nové Hrady pro
školní rok 2021-2022 dle návrhu øeditelky
MŠ N. Hrady Mgr. Olgy Tuscherové.
(Rada obdržela od øeditelky MŠ N. Hrady
Mgr. Olgy Tuscherové návrh kritérií pro
pøijímání dìtí do Mateøské školy Nové Hra-
dy pro školní rok 2021-2022. Kritéria jsou
stejná jako v minulých letech, tzn. hlavním
podkladem pro rozhodnutí o pøijetí je vìk
dítìte. Pøi splnìní základních podmínek
bude též pøihlíženo na sociální dùvody do-
ložené sociální institucí a místo trvalého
bydlištì, kde pøednost mají dìti s trvalým
pobytem v N. Hradech a místních èástech
mìsta.)

—7. Hrazení správních poplatkù
a smluvních odmìn snoubenci
Rada mìsta bere na vìdomí informaci MV
ÈR odboru všeobecné správy o hrazení správ-
ních poplatkù a smluvních odmìn snoubenci
v souvislosti s uzavíráním manželství a povì-
øuje místostarostu Mgr. M. Jarolímka dalším
jednáním a úpravou Pravidel pro konání
sòateèných obøadù.
(Starosta informoval radu o informaci MV
ÈR odboru všeobecné správy o hrazení správ-
ních poplatkù a smluvních odmìn snouben-
ci v souvislosti s uzavíráním manželství a
k tzv. provozním poplatkùm.)

—8. Prominutí placení nájemného –
Kalátová, Morongová
Rada mìsta schvaluje prominutí nájemného
z nebytových prostor v objektu è.p. 57 paní
M. Morongové, Nové Hrady, a paní B. Ka-
látové, Nové Hrady po dobu trvání omezení
užívání pøedmìtných prostor pro podnikání
do 31.03.2021 a povìøuje Technické služby
mìsta Nových Hradù pøípravou dodatku k ná-
jemní smlouvì.
(Rada obdržela žádost od paní M. Moron-
gové, Nové Hrady, a paní B. Kalátové,
Nové Hrady, k prominutí nájemného z ne-
bytových prostor - nebytové prostory v ob-
jektu è.p. 57.)

—9. Rezignace èlenky zastupitelstva –
MUDr. Návarová
Rada mìsta bere na základì doruèené rezig-
nace ze dne 25.03.2021 na vìdomí rezignaci

MUDr. Nataši Návarové, èlenky zastupitel-
stva mìsta Nových Hradù, za volebního
uskupení Spoleènì pro Novohradsko.
(Starosta informoval radu o rezignaci èlenky
zastupitelstva mìsta Nové Hrady za volební
uskupení Spoleènì pro Novohradsko MUDr.
Nataši Návarové ze dne 25.03.2021. Rezi-
gnací èlena zastupitelstva vzniká násle-
dujícího dne mandát èlena zastupitelstva
pro náhradníka vzešlého z výsledku voleb
(v rámci daného volebního uskupení),
v tomto pøípadì tedy mandát vzniká pro
paní Moniku Šnokhausovou.)

—10. Rezignace na postavení náhradníka
– M. Šnokhausová
Rada mìsta bere na vìdomí rezignaci paní
Moniky Šnokhausové na postavení náhrad-
níka za èlena zastupitelstva mìsta Nové
Hrady za volební uskupení Spoleènì pro
Novohradsko na základì doruèené rezigna-
ce ze dne 25.03.2021.
(Starosta informoval radu o rezignaci paní Mo-
niky Šnokhausové na postavení náhradníka za
èlena zastupitelstva mìsta Nové Hrady za vo-
lební uskupení Spoleènì pro Novohradsko ze
dne 25.03.2021. Rezignací prvního náhrad-
níka èlena zastupitelstva vzniká mandát ná-
hradníka (pøípadnì èlena) zastupitelstva pro
druhého náhradníka vzešlého z výsledku
voleb (v rámci daného volebního uskupe-
ní), v tomto pøípadì tedy po rezignaci za-
stupitelky mìsta paní MUDr. N. Návarové
a rezignaci první náhradnice paní M. Šnok-
hausové mandát zastupitele vzniká pro pana
Marka Petráška, který by na nejbližším jed-
nání zastupitelstva složil slib zastupitele.)

—11. Jihoèeská centrála cestovního ruchu
– ukonèení projektu Sí• elektrokol +
nabídka odkupu elektrokol
Rada mìsta bere na vìdomí informaci Jiho-
èeské centrály cestovního ruchu o ukonèení
projektu Sí• elektrokol a povìøuje Kulturní a
informaèní centrum zajištìním potøebných
informací, které povedou ke vzájemné doho-
dì o ukonèení Smlouvy o spolupráci pøi pro-
vozování elektrokol a pøípadnému odkoupení
funkèních elektrokol (náklady na opravy kol,
náklady poøízení nových elektrobaterií apod.)
a zajištìní dalšího provozu elektrokol.
(Rada projednala informaci Jihoèeské cen-
trály cestovního ruchu o ukonèení projektu
Sí• elektrokol. Na základì zaslaných infor-
mací je možné funkèní kola odkoupit k le-
tošnímu roku za èástku 5.000 Kè. V pøípadì
pokraèování provozu pronájmu elektrokol ješ-
tì dvì sezony by prodejní cena v rámci dohody
o ukonèení Smlouvy o spolupráci pøi provozo-
vání elektrokol byla 2.500 Kè/funkèní elektro-
kolo a kola by se stala majetkem mìsta. Rada
mìsta povìøila KIC Nové Hrady zajištìním
podkladù pro jednání o pøípadném odkoupení
kol (zejména náklady nutné na opravu kol
èi výmìnu elektrobaterií pro kola) a ná-
sledném pokraèování pùjèovny elektrokol
(mìsto vlastní 4 elektrokola, 6 elektrokol
bylo zapùjèeno od roku 2014 Jihoèeskou
centrálou cestovního ruchu).)

—12. JIKORD s.r.o. – zastavení provozu
Rada mìsta bere na vìdomí návrh spoleè-
nosti Jikord s.r.o., Èeské Budìjovice na zru-

INFORMACE Z RADNICE

pokraèování ze str. 5

pokraèování na str. 7
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šení vybraných spojù linky 320460 na trati
Nové Hrady - Žofina Hu• - Benešov nad
Èernou - Støítìž, Kaplice - nádraží dle návr-
hu pro rok 2021.
(Starosta informoval radu o informaci spo-
leènosti Jikord s.r.o., Èeské Budìjovice,
kdy na základì nízké využitelnosti autobu-
sových spojù budou zrušeny vybrané spoje
linky 320460 na trati Nové Hrady - Žofina
Hu• - Benešov nad Èernou - Støítìž, Kaplice
- nádraží dle návrhu na rok 2021. Jedná se
o èást linky, která sloužila v letních mìsí-
cích (od 5.6. do 26.9.) jako tzv. turistický
cyklobus.)

—13. ÈEVAK a.s. – Výroèní zpráva 2020
Rada mìsta bere na vìdomí výroèní tech-
nickou zprávu spoleènosti ÈEVAK a.s.
o provozování vodohospodáøského majetku
mìsta Nové Hrady za rok 2020.
(Rada obdržela od spoleènosti ÈEVAK a.s.,
Èeské Budìjovice výroèní technickou zprá-
vu o provozování vodohospodáøského ma-
jetku mìsta Nové Hrady za rok 2020.)

—14. Stavební øízení
Rada mìsta bere na vìdomí probíhající sta-
vební øízení.
(Rada byla starostou informována o probí-
hajících stavebních øízeních a nemìla k nim
pøipomínky.)

—15. Správní øízení
Rada mìsta bere na vìdomí probíhající správ-
ní øízení.
(Rada byla starostou informována o probí-
hajících správních øízení, ve kterých je
mìsto úèastníkem øízení a nemìla k nim
pøipomínky.)

Zápis z 83. schùze mìstské rady
ze dne 14.04.2021

Pøítomni:èlenové rady:
Mgr. Vladimír Hokr, starosta mìsta
Mgr. Michal Jarolímek, 2. místostarosta
Miroslav Vrchota, èlen rady
Ing. Eva Ševèíková, èlen rady
s hlasem poradním:
Omluveni:
Ing. Ladislava Bártová, 1. místostarostka
(nemoc)

Bylo projednáno:

—1. Kontrola usnesení z 82. jednání rady
mìsta
Rada mìsta bere bez pøipomínek na vìdomí
kontrolu usnesení ze 82. jednání rady mìsta.

—2. Zadávací øízení Mateøská škola,
Hradební è.p. 175 Nové Hrady
Rada mìsta na základì doporuèení hodnotí-
cí komise schvaluje spoleènost MATTEO s.
r. o., Èeské Budìjovice jako zhotovitele
akce Mateøská škola, Hradební è.p. 175
Nové Hrady a povìøuje starostu podpisem
smlouvy dle návrhu.
(Rada obdržela zápis z jednání hodnotící
komise k zadávacímu øízení k akci Mateø-
ská škola, Hradební è.p. 175 Nové Hrady.
Na základì zveøejnìné výzvy se do výbìro-
vého øízení pøihlásili dva uchazeèi, z nichž
nejvýhodnìjší nabídku pøedložila spoleè-
nost MATTEO s. r. o., Èeské Budìjovice, a
to ve výši 3 181 908,48 Kè bez DPH. Pøed-
mìtem realizace jsou mimo jiné sanaèní
práce v suterénu historické budovy školky,
úprava klempíøských prvkù èi modernizace
výtahù. Rada souhlasila s výbìrem zhotovi-
tele dle návrhu hodnotící komise a povìøila
starostu podpisem smlouvy.)

—3. Podání žádosti o dotaci NOVÉ
HRADY – MATEØSKÁ ŠKOLA
HRADEBNÍ È. P. 175 NOVÉ HRADY

Rada mìsta schvaluje podání projektové žá-
dosti i investiènímu zámìru NOVÉ HRADY
- MATEØSKÁ ŠKOLA HRADEBNÍ È. P.
175 NOVÉ HRADY v rámci dotaèního
titulu Program 29822 – Akce financova-
né z rozhodnutí Poslanecké snìmovny
Parlamentu a vlády ÈR, Podprogram:
298D2280 – Podpora obnovy a rozvoje
materiálnì technické základny regionálního
školství v pùsobnosti obcí dle návrhu a sou-
hlasí se zajištìním spolufinancování pro-
jektu z vlastních rozpoètových zdrojù dle
pravidel dotaèního titulu (90% dotace -
3 680 720,00 Kè, 10% vlastní podíl žadatele
- 408 969,00 Kè).

(Rada projednala podání žádosti o dotaci
v rámci dotaèního titulu Program 29822 -
Akce financované z rozhodnutí Poslanecké
snìmovny Parlamentu a vlády ÈR, Pod-
program: 298D2280 – Podpora obnovy a
rozvoje materiálnì technické základny regi-
onálního školství v pùsobnosti obcí. Projekt
- investièní zámìr s názvem NOVÉ HRADY
- MATEØSKÁ ŠKOLA HRADEBNÍ È. P.
175 NOVÉ HRADY øeší mimo jiné sanaèní
práce v suterénu historické budovy školky,
úpravu klempíøských prvkù èi modernizace
výtahù. Rada souhlasila s podáním žádosti
o dotaci dle návrhu a s kofinancováním akce
dle pravidel dotaèního titulu s tím, že poža-
dovaná výše dotace èiní 3 680 720,00 Kè
(90% celkových nákladù projektu), vlastní po-
díl žadatele je 408 969,00 Kè (10 % cel-
kových nákladù projektu – v rámci tìchto
10 % je však možno uplatnit náklady na
zpracování žádosti, výbìrová øízení, sta-
vební dozor apod.).)

INFORMACE Z RADNICE

pokraèování ze str. 6

Nabídka mìsta N. Hrady
a SDH Nové Hrady

DOVOZ VODY
DO BAZÉNÙ

V minulých letech se obèané èasto ptali
na možnost dovážky vody do soukromých
bazénù. Protože se poèet žádostí rok od roku
zvyšuje, probìhlo jednání vedení mìsta a
jednotky novohradských hasièù, jehož vý-
sledkem je dohoda ohlednì dovozu vody do
soukromých bazénù do míst, kde není mož-
nost pøímého napojení na mìstský vodovod.

Voda se bude po dohodì s provozovate-
lem vodohospodáøského majetku mìsta za-
vážet v termínech 15., 22. a 29. kvìtna
2021, v dalších mìsících již tato služba na-
bízena nebude! Kontaktní osobou je velitel
jednotky Radek Bandík (tel.: 702 037 371).
Zájemci o vodu mohou kontaktovat velite-
le, domluví si s ním pøesný termín a dle
poètu odebrané vody následnì zaplatí za
vodu a její dovoz v úètárnì MìÚ Nové
Hrady. Cena za jeden dovezený „kubík“
vody je stanovena na 80 Kè.

Vážení ètenáøi Novohradského zpravodaje,
máte zájem dostávat zpravodaj až do své schránky?

Pokud máte pravidelnì nìjaké pøekážky k tomu, že si nemùžete
zakoupit místní zpravodaj na prodejních místech

a chtìli byste jej dostávat do svých poštovních schránek,
pomùžeme vám s jeho dodáním.

Bližší informace na kontaktu - Redakce NZ, K. Jarolímková, tel.: 602 150 208
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V principu celý rok jsem se snažil prùbìžnì
informovat o stavu øešení zajištìní dìtské lé-
kaøky pro naše mìsto. Mé èlánky jsou snadno
dohledatelné a myslím si, že je z nich zøejmá i
aktivita vedení mìsta k zajištìní podmínek pro
otevøení ordinace. Hned v bøeznu 2020 jsem
kontaktoval paní MUDr. V. Šebestovou, požá-
dal ji o pøevzetí novohradských pacientù a
soubìžnì s vypsáním výbìrového øízení na-
bídl i možnosti nebytových prostor, které rada
mìsta pro umístìní ordinace navrhla.

Až do konce roku bych popsal pøípravu
ordinace jako bezproblémovou. Museli jsme
se spoleènì s paní doktorkou Šebestovou vy-
poøádat s nìkterými administrativními pøe-
kážkami, které se díky spoleènému úsilí ale
daøilo postupnì zvládat. Soubìžnì jsme sta-
vebnì pøipravili ordinaci a pøivedli do ní in-
ternet. Pøed Vánocemi jsme se pak setkali
v Pasivním domì, kde již paní doktorka se
svým manželem finálnì upravovali novì poøí-
zený nábytek a instalovali techniku. Dokonce
jsme byli domluvení i na zveøejnìní fotografie
do NZ, aby rodièe a pacienti vidìli, že je vše
témìø pøipravené.

Jediné, co v té dobì ještì bránilo zahájení
provozu, bylo uzavøení smluvních dodatkù
s pojiš•ovnami. Nejvìtší pojiš•ovna VZP
smlouvu uzavøela v lednu, poté se èekalo na ty
menší, což je standardní postup.

V prùbìhu února jsme s paní doktorkou øe-
šili finální verzi smlouvy o výpùjèce. S výjim-
kou dvou bodù jsme paní doktorce ve všem
vyšli vstøíc.

Objekt Pasivního domu byl, jednoduše øe-
èeno, rekolaudován na zdravotnické zaøízení.
To znamená, že jej také nemohl nikdo jiný vy-
užívat pro jinou èinnost. Z tohoto dùvodu jsme
paní doktorce vyhovìli i v otázce nekonání vo-
leb v objektu.

Ty dva „sporné“ body se týkaly délky vý-
pùjèky a rozpisu plateb za energie. Ohlednì
délky smlouvy paní doktorka trvala na dobì
neurèité. My jsme nabízeli standardních pìt
let s následným prodloužením, což vyplývalo i
z naší dohody o tom, že mìsto Nové Hrady
stavebnì doupraví prostory vedle lékárny, kam
by se ordinace mohla pøesunout (z dùvodu vìtší
návaznosti právì na lékárnu a blízkost autobu-
sového nádraží). U energií byla prvotní do-
mluva na tom, že si paní doktorka pøepíše
energie na sebe, pouze chtìla jistotu, aby v ob-
jektu nebyl další odbìr (pro tenisové kurty).
Po konzultaci s TSM a správcem areálu TJ pa-
nem Jelínkem jsme však mohli oznámit, že
žádný odbìr energií pro tenisové kurty není
vázaný na objekt Pasivního domu. Tuto sku-
teènost jsem paní doktorce oznámil. Paní dok-

torka nám následnì sdìlila, že více než
10 000 Kè roènì do provozu ordinace nedá,
protože by se jí to finanènì nevyplatilo…

O prùbìžném jednání jsem po celou dobu
informoval radu mìsta. Nakonec jsme se do-
mluvili, že ve vìci dvou zbývajících bodù
smlouvy uskuteèníme spoleèné jednání, kde si
vše vyjasníme. Toto jednání se uskuteènilo 1.
dubna 2021. Mimo praktických vìcí ohlednì
zpùsobu uložení klíèù od objektu jsme øešili
délku výpùjèky a hrazení energií.

Pøi jednání jsme paní doktorce vysvìtlili,
že smlouva o výpùjèce musí být konkrétnì ur-
èena a nesmí být uzavøena na dobu neurèitou.
Paní doktorka považovala pìtiletou lhùtu za
krátkou, osobnì jsem proto navrhl, aby sama
navrhla délku, kterou bude považovat za adek-
vátní s tím, že nemáme problém stanovit 20,
25 nebo klidnì i 99 let. Paní MUDr. Šebestová
souhlasila s délkou 20 let, která byla následnì
zapracována do smlouvy.

Ohlednì placení energií existovala v radì
mìsta dohoda. Vìdìli jsme, že na jedné stranì
jsou dìti, dorost a rodièe a naše snaha zabez-
peèit jim ordinaci pøímo v N. Hradech. Na dru-
hé stranì jasný požadavek paní doktorky,
který nás tlaèil do nadstandardního pøístupu
k placení. Proto jsme se domluvili, že se ve
prospìch našich dìtí a jejich rodièù budeme na
nákladech podílet dle návrhu paní doktorky.

Pøi samotném jednání paní doktorka sdìli-
la, že dle svých propoètù se jí provoz v N. Hra-
dech finanènì nevyplatí, pokud by mìla platit
za energie vìtší èástku než 10 000 Kè. A když
tedy chceme ordinaci v NH, máme tyto ener-
gie nad tuto èástku hradit my. My jsme souhla-
sili a došlo k dohodì. Zároveò jsme paní
doktorku požádali, zda by nám mohla každý
rok sdìlit poèet pacientù z N. Hradù a okol-
ních obcí, abychom mohli s okolními obcemi
jednat o tom, zda by na provoz èásteènì nepøi-
spívaly, když slouží i pro jejich obèany. I zde
jsme se dohodli…

Protože všechny dosud nepotvrzené body
byly vyøešeny, došlo k jejich zapracování do
smlouvy, kterou paní doktorka obdržela. Sou-
èasnì po jednání s paní doktorkou zasedla rada
mìsta a smlouvu taktéž schválila.

O celém jednání s paní doktorkou jsme
udìlali zápis, který všichni úèastníci jednání,
tedy i paní MUDr. Šebestová, podepsali. Sou-
èástí zápisu bylo i informativní sdìlení, že
paní doktorka plánuje otevøení ordinace do
konce dubna 2021.

V pátek 9. dubna jsem mìl ve své kanceláøi
jednání s panem místostarostou Jarolímkem.
Bìhem tohoto jednání zazvonila pevná linka.
V krátkém telefonátu mi paní MUDr. Šebesto-

vá sdìlila, že se rozhodla, že ordinaci v N.
Hradech neotevøe. Uvedla pouze, že má nyní
hodnì pacientù z È. Velenic a okolí a že ordi-
naci v Pasivním domì bìhem dvou týdnù
vyklidí. Zároveò dodala, že zruší uzavøené
dodatky s pojiš•ovnami. Já jsem stihl pouze
požádat o písemné zaslání oznámení s nìja-
kým odùvodnìním, poté paní doktorka zavì-
sila…

V následujícím týdnu pøišlo strohé ozná-
mení o neotevøení ordinace, které jsem pøedlo-
žil na jednání rady mìsta.

Tolik tedy holá fakta a popis prùbìhu jed-
nání, na jejichž konci jsme se ocitli tam, kde
jsme byli zhruba pøed rokem. Urèitou výho-
dou je, že dìti mohou i nadále navštìvovat
ordinaci paní MUDr. Šebestové v Suchdole
(pøípadnì i jiných lékaøù v okolí), nicménì se
nepodaøilo tuto ordinaci pøesunout do NH a
rodièe tak musí se svými dìtmi i nadále složitì
cestovat.

Já osobnì (ale myslím si, že i ostatní èlen-
ky a èlenové rady) jsem velmi zklamán pøístu-
pem paní doktorky. Jsem smutný z toho, že
nakonec upøednostnila své zájmy nad zájmem
pacientù a že jsme kvùli tomuto pøístupu ztra-
tili rok èasu ve snaze zajistit pro naše dìti do-
stupnou lékaøskou péèi v NH.

Protože jsem si nastudoval zpùsob finan-
cování lékaøské péèe, mohu na základì zna-
losti poètu pacientù s klidným svìdomím
konstatovat, že provozování ordinace pro
dìti a dorost v N. Hradech (a pro èást dìtí
z okolních obcí) rozhodnì není prodìleè-
nou záležitostí. Vždycky jsem si ale mys-
lel, že poskytování lékaøské péèe není
pouze o financích…

Paní doktorku Šebestovou jsem mìl mož-
nost poznat i jako otec tøí dìtí, které navštìvují
její ordinaci. Asi nejen já, ale i další rodièe ji
vnímají jako velmi dobrou lékaøku. Proto mne
velmi mrzí, že se pøes veškeré vstøícné kroky
ze strany našeho mìsta rozhodla takovýmto
zpùsobem.

Dostali jsme se tedy opìt na zaèátek.
Rada mìsta mne povìøila, abych osobnì
jednal na krajském úøadì a VZP o dalším
postupu. Bohužel musím témìø celou dru-
hou polovinu dubna strávit v domácí ka-
ranténì, proto budu vše øešit nejprve
telefonicky. Pøedpokládám, že v dalším NZ
èi prostøednictvím zápisu z jednání rady
mìsta budeme prùbìžnì informovat o dal-
ších krocích k zajištìní ordinace dìtského
lékaøe/dìtské lékaøky v našem mìstì.

Mgr. Vladimír Hokr, starosta mìsta

Ordinace dìtské lékaøky
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Kvìtnová „Zastupitelská anketa“ pro NZ
Vážení ètenáøi zpravodaje, podruhé k Vám

pøicházím s otázkami a odpovìïmi, které se
týkají vìcí veøejných a nìkterých aktuálních
vìcí celospoleèenských. Opìt jsem oslovila
patnáct zvolených zastupitelù našeho mìsta a
požádala je o jejich vìcný pohled a názory ke
ètyøem anketním otázkám. Anketa je dobro-
volná a samozøejmì bere na zøetel pracovní
vytížení èi dùležitìjší soukromé záležitosti
každého respondenta.

Na rozdíl od minulého èísla NZ, kdy se
otázkami zabývala témìø polovina zastupitelù,
je to tentokrát pouze pìtina. Zajisté to není
tím, že by moje dotazy byly až pøíliš odborné,
neaktuální èi povrchní. Spíš naopak. Dotýkám
se v nich totiž vìcí „každodenních“ a pomìrnì
èasto diskutovaných i v jiných sdìlovacích
platformách, snad „politicky citlivìjších“, pøes-
to „nic nového pod sluncem“. Pro vìtší infor-
movanost ještì pøipomenu, kteøí spoluobèané
jsou našimi zastupiteli v tzv. vìcech veøej-
ných: Mgr. Vladimír Hokr, Mgr. Michal Jaro-
límek, Jan Kollmann, Ing. Ladislava Bártová,
Martina Kourková, Ivan Dorotoviè, Ing. Fran-
tišek Štangl, Ing. Zdenìk Dorschner, Petr Mi-
chale, Jiøí Vicány, Ing. Eva Ševèíková, Bc. Jiøí
Plouhar, Bc. Josef Vochoska, MUDr. Nataša
Návarová, Miroslav Vrchota.

V dubnových otázkách jsem se ptala i na
to, z jakých informaèních zdrojù zastupitelé
èerpají, jaká sdìlovací média využívají pro
svoji orientaci v politickém dìní naší spoleè-
nosti. Na toto bych chtìla navázat a dát tip na
skvìlý informaèní zdroj, kterým je kniha „Od-
vaha ke svobodì“. Ve vzájemném rozhovoru
Josefa Beránka s nedávno zesnulým èeským

filozofem, pedagogem, spisovatelem a pøekla-
datelem Janem Sokolem se dozvíte a osvìtlíte
mnoho vìcí, které se kolem Vás dìjí, dokonce
je mùžete i lépe pochopit, a tøeba i najít urèité
východisko z nejrùznìjších „pocitù“ èi Vaši
osobitou spoleèenskou roli v souèasném
svìtì. Už názvy nìkterých kapitol mohou
vzbudit Vaši zvìdavost, napø. – Násilí je ne-
bezpeèný dùsledek zlehèování pravdy nebo
Rubem moderní civilizace je, že se musíme
nauèit veøejnì strpìt i ledacos, co neschvalu-
jeme. A na otázku „Co je hlavním úkolem
prezidenta?“ odpovídá Jan Sokol v knize
takto:

„Prezident má pøedevším posilovat dùvìru
všech obèanù v demokracii, pøesvìdèovat je,
že Èeská republika je náš spoleèný stát. Prezi-
dent má být prezidentem všech obèanù, proto
by to mìl být èlovìk, který si mùže získat jejich
dùvìru – a to i když s ním nebudou souhlasit.
Stát je abstraktní pojem a prezident mu má dá-
vat lidskou podobu, tváø – jak vùèi našim ob-
èanùm, tak i do svìta kolem. Má si hledìt
spoleèných zájmù všech obèanù a celé zemì a
mìl by je sledovat z dlouhodobého hlediska.
A jeho chování a výroky se hodnì promítají do
pøedstav lidí v jiných zemích, co že to je ta
Èeská republika zaè. „Image“ zemì v oèích
našich sousedù a spojencù má pro politiku i
hospodáøství veliký význam… Pro mne je rolí
prezidenta pøedevším komunikace: pomáhat
nacházet shodu o dùležitých zmìnách ve spo-
leènosti, které z nejrùznìjších dùvodù zamrz-
ly… Vìøil jsem, že naši spoluobèané byli už
dospìlejší, že už nepotøebovali vùdce, kteøí
by je mobilizovali, kalkulovali s národními

strachy a nabízeli silnou neomylnou ruku.
Dospìlá demokracie nevidí v politických
funkcionáøích žádné polobohy. Nedìlá z po-
litikù filmové hvìzdy, vnímá to jako obèan-
skou službu na urèitý pøesnì vymezený poèet
let.“

K výše citovanému z knihy rozhovorù
s Janem Sokolem se pojí ètvrtá otázka kvìt-
nové zastupitelské ankety. A aèkoli souhla-
sím s Janem Sokolem, že politik není „filmová
hvìzda“, pøece jenom by trochu té èisté nad-
pozemské záøe mohl vyzaøovat. Budiž svìt-
lo, pane prezidente…

Vážení ètenáøi zpravodaje, pøeji Vám sro-
zumitelné ètení, klidné pøemýšlení a hlavnì
zdravý májový èas.

K. Jarolímková

Otázky a odpovìdi zastupitelské ankety pro kvìtnové èíslo NZ :
1. Víte odhadem, jaká èástka z mìstského rozpoètu je roènì smì-

øována do oprav èi výmìny mìstského mobiliáøe a venkovních
dìtských herních prvkù ve mìstì a osadách?

Jan Kollmann: Na opravách se podílí jak dodavatelé, tak TSM, kde
bývá podíl až 50 tis. CZK roènì.

Mgr. Vladimír Hokr: Èástka na obnovu mobiliáøe není pevnì stanove-
na. Èást mobiliáøe je øešena v rámci rozpoètu TSM (napø. odpadko-
vé koše, lavièky apod.) a dochází k postupnému obmìòování a
doplòování. Èást mobiliáøe byla poøízena z rùzných dotací, které po-
dávalo mìsto NH. Tam je vše øešeno pøímo z rozpoètu k danému
projektu, resp. údržbou v dobì udržitelnosti projektu i po této dobì.
Konkrétní èástka se každý rok mìní a promítají se do ní i návrhy
osadních výborù a obèanù. Jako pøíklad bych mohl uvést postupné
budování dìtských høiš• v osadách, obnovu lavièek a jejich doplòo-
vání v zámeckém parku, v blízkosti DPS ad.
Ve mìstì a osadách je mnoho høiš•, lavièek a jiných prvkù, ne vždy
bylo jednoduché vše uhlídat v dobrém stavu. Zejména když obèas
èelíme i vandalùm, kteøí prvky nièí. Jsem proto rád, že jsme v pos-
lední dobì spoleènì s KIC a TSM nastavili urèitý plán péèe o mobi-
liáø a veøejná prostranství s tím, že byl urèen konkrétní zamìstnanec,
který se péèi o majetek bude vìnovat.

Mgr. Michal Jarolímek:Náklady na opravy èi výmìny drobného mo-
biliáøe, (tedy lavièky, informaèní panely, odpadkové koše apod.) a
dìtských herních prvkù jsou kalkulovány v rámci rozpoètu Technic-
kých služeb mìsta, které každoroènì dostávají pøíspìvek od mìsta
v prùmìru ve výši kolem 10 mil. Kè. Odhaduji, že tyto náklady se
roènì pohybují mezi 100 – 150 tis. Kè. Ale je dùležité, jestli do tìch-
to nákladù zapoèítáváme i mzdu pøíslušných zamìstnancù nebo jen

materiál. A samozøejmì hraje roli i to, že s mobiliáøem a dìtskými
høišti souvisí i úprava prostøedí, kde se nachází, takže napøíklad i se-
èení trávy v okolí. Pøi výraznìjších opravách èi dokonce výmìnách
se samozøejmì dostaneme i na èástku vyšší.

2. Zaujal Vás v poslední dobì nìjaký konkrétní èlánek ze série„Nové
Hrady kdysi“ uveøejnìný v Novohradském zpravodaji? Dozvì-
dìli jste se z této série nìco nového èi Vás nìco pøekvapilo z novo-
hradské historie?

Jan Kollmann:Za texty spjaté s historií bych rád podìkoval Ing. Jitce
Šáchové, Mgr. Vladimíru Hokrovi, Jiøímu Plchovi a dalším „pøí-
spìvkáøùm“ nejen v této rubrice. Výtažky z kroniky Karla Traube,
ale tøeba i paralely souèasného dìní s historií (napø. covid – cholera ,
nebo sèítání lidu 1921 a dnes) jsou velmi zajímavé.

Mgr. Vladimír Hokr: Historie je mým koníèkem, proto muzejní rubri-
ku a èlánky o historii v rámci NZ ètu velmi rád. Chtìl bych proto po-
dìkovat Jitce Šáchové za snahu pøipomínat ménì èi více známé
události, historii domù a zajímavých míst. V poslední dobì jsem mìl
možnost více spolupracovat s Jirkou Plchem st. a velmi oceòuji jeho
èlánky a informace týkající se majitelù novohradských domù ve
20. století nebo o významných osobnostech mìsta, rodinách i tøeba
pøelomových událostech, kde se nebál jasnì vyjádøit svùj názor.

Mgr. Michal Jarolímek:Troufám si tvrdit, že èlánky o historii Nových
Hradù ètu v Novohradském zpravodaji v podstatì pravidelnì. A ne-
jen tam. Sleduji i pøíspìvky, které Novohradské muzeum zveøejòuje
na svém facebookovém profilu. Musím øíct, že mì historie mìsta za-
jímá dlouhodobì, což je možná zpùsobeno i tím, že zde bydlím tepr-

pokraèování na str. 10
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ve 32 let, takže tu historii pøed rokem 1989 neznám z vlastní
zkušenosti. Ale pokud bych mìl opravdu vyzdvihnout nìco, co mne
v poslední dobì zaujalo nejvíce, tak je to dvoudílná kronika novo-
hradského PS útvaru. Jde o ruènì psané svazky, kde kromì popisu
událostí v PS útvaru jsou i informace o událostech ve mìstì a v jeho
okolí. A vše je doplnìno kresbami „kronikáøù“ èi výstøižky z tehdej-
ších novin èi èasopisù. V elektronické podobì má tuto kroniku k dis-
pozici právì Novohradské muzeum.

3. Myslíte si, že zodpovìdnost za souèasný stav èeské spoleènosti,
tedy v podstatì za rozklad spoleènosti a politické kultury „v pøí-
mém pøenosu“, má pouze souèasná vláda (ANO+ÈSSD+KSÈM),
anebo i ti obèané, kteøí v posledních parlamentních volbách dali
svùj hlas hnutí ANO (vítìz voleb)? Do jaké míry vnímáte zodpo-
vìdnost obèanù-volièù za souèasný stav Èeské republiky?

Jan Kollmann:Už stylizace této otázky je pro mì jasným dùkazem, že
se sice hlásíme k západní kultuøe, avšak doposud jsme si neosvojili
zásady demokracie. Aèkoliv nejsem volièem ani jednoho zmínìné-
ho politického subjektu, nepøedpokládám, že by za souèasné situace
nedošlo k chybným krokùm vlády složené z jiných stran. Kdo pøed-
pokládal, že budeme èelit takovým výzvám? Který z politických
„expertù“ odhadl koalici STAN s Piráty? Proè se najednou mìní vo-
lební zákon? Co se bude dít v napjaté mezinárodní situaci? Kdo nás
povede dál bez vìtších kauz a zádrhelù? Buïme obezøetní, pojïme
k volbám a respektujme jejich výsledek!

Mgr. Vladimír Hokr: Nesouhlasím úplnì s tím, že došlo k rozkladu
spoleènosti a politické kultury. Na úrovni obecních komunit, spol-
kù, organizací a „normálních lidí“ bych øekl, že spoleènost celkem
funguje. Mùžeme se bavit o tom, že se nìkteøí vrcholní politici (ale
tøeba i politici èi politicky aktivní obèané na obcích a krajích…) ne-
chovají dle našich pøedstav, ale zároveò si musíme uvìdomit, že co
vadí jednomu, mùže vyhovovat druhému. Já osobnì mám mnoho
výhrad k našim vrcholným politikùm, k souèasné situaci, ale zase už
mám nìjakou zkušenost a pamatuji si, že spousta vìcí se vrací a že
v minulosti bylo mnoho podobných vìcí vyèítáno pøedchozím vlá-
dám, které tvoøily strany, které jsou dnes v opozici. Proto nesdílím
optimismus nìkterých kamarádù, že se vše odchodem této vlády
zlepší.
Souèasné vládì vyèítám, že špatnì komunikuje, že nìkteøí její pøed-
stavitelé a jejich kamarádi mají papalášské sklony (napø. nedodržují
opatøení, která vymáhají po obyèejných lidech) a že nedáváním dob-
rých pøíkladù situaci nepomáhají. Ale zároveò si myslím, že každý
by mìl zaèít sám u sebe. Od nás na malém mìstì až po ty v parla-
mentu a ve vládì.
A ohlednì odpovìdnosti za tento stav platí asi to, že ty, které si zvo-
líme, pak máme… A jestli si vìtšina národa napø. zvolila prezidenta,
který nehájí èeské zájmy, je mstivý, obklopuje se nedùvìryhodný-
mi lidmi a více ménì dìlá ostudu naší zemi v zahranièí, pak je to
smutné. Jako demokrat pøijímám a respektuji fakt, že byl zvolený
vìtšinou, zároveò ale jasnì dávám najevo, že jeho zpùsob výkonu
prezidentské funkce nepovažuji za správný.
A doufám, že tøeba pøíštì budeme mít v nabídce takové kandidáty,

ze kterých vybereme takového prezidenta (prezidentku), který ne-
bude spoleènost rozdìlovat, bude mít morální kredit a budou si ho
vážit i ti, kteøí ho tøeba sami nevolili.

Mgr. Michal Jarolímek: Myslím, že je to dost sugestivní otázka, na
kterou se neodpovídá snadno. Ale zkusím to. Obecnì si myslím, že
každý èlovìk je zodpovìdný za to, co dìlá. A pokud jde k volbám a
volí, tak je zodpovìdný i za tuto svoji volbu. Ale je otázka, jestli má
urèitou zodpovìdnost i za chování tìch, které volil. Domnívám se,
že tento svùj díl zodpovìdnosti má pouze pokud mìl ve chvíli své
volby znalosti a informace o tom, jak se mohou jím zvolení politici
chovat v prùbìhu výkonu své funkce. Nápovìdou mu mùže být vo-
lební program a morální profil kandidátù. Ale pokud v prùbìhu
volebního období nastanou naprosto neèekané a souèasnì vážné si-
tuace, napø. pandemie COVID-19 a jím zvolení politici se v této si-
tuaci chovají nepatøiènì a neumí jí øešit ve prospìch obèanù, pak
bych øekl, že za to ti volièi nemohou. Na druhou stranu je zde kromì
pandemie COVID-19 mnoho dalších vìcí, které pøispívají k neutì-
šenému stavu spoleènosti a politické kultury. A tam už to vidím tro-
chu jinak.

4. Jakou známkou byste dle svého úsudku ohodnotili úroveò
mravního a spoleèenského chování souèasného prezidenta Èes-
ké republiky a proè? (Využijte prosím školní klasifikaci – vý-
borný, chvalitebný, dobrý, dostateèný a nedostateèný a krátký
komentáø.)

Jan Kollmann:A zase … V dobì volby prezidenta byl mezi nastrèený-
mi a ovládanými loutkami jediným pøijatelným zlem, avšak s osob-
ními názory zastávajícími vìtšinu právì Ing. Zeman. Zaznamenali
jste snad od té doby nìjaký zásadní politický èi osobní názorový po-
stoj pana Drahoše? Já také ne. O to více mì mrzí, že po degradaci
osobnosti musím panu prezidentovi vystavit nedostateènou.

Mgr. Vladimír Hokr: Myslím, že svùj názor na prezidenta Zemana
jsem vyjádøil v pøedchozí odpovìdi. Když skonèil v pozici premiéra,
oceòoval jsem to, že umìl s vrcholnou politikou skonèit a jako jeden
z prvních dokázal odejít. Jeho pokus o návrat do vrcholné politiky
už je pro mne spojen pøedevším s rùznými formami pomsty lidem,
kteøí v rámci ÈSSD nepodporovali jeho volbu. Je pro mne symbo-
lem papalášství, manipulace s informacemi, nedodržování nepsa-
ných pravidel (napø. pøi jmenování vysokoškolských profesorù,
generálù, ministrù apod.) a hlavnì si myslím, že už mu ani nejde
o zájmy naší zemì, ale jen o své ego a zájmy svých blízkých. V pos-
ledních letech je jeho chování a vystupování pro mne ohromným
zklamáním. To samé bych ale souèasnì dodal i o jeho pøedchùdci
V. Klausovi.

Mgr. Michal Jarolímek:Mé hodnocení souèasného èeského preziden-
ta má vzestupnou tendenci. Tìsnì na startu jeho prvního volebního
období jsem to vidìl na docela dobrý výkon. Možná jsem ale spíš
jen doufal, že to bude alespoò dobré. Postupnì se však ukazovalo, že
jsem byl pøíliš velkým optimistou. Dnes už by mi pìtistupòové hod-
nocení nestaèilo. Èlovìk, který lže, pomlouvá ostatní, chová se
pomstychtivì ke svým oponentùm, vulgárnì uráží ty, kteøí s ním ne-
souhlasí, nemùže mít prostì mùj obdiv ani úctu. Mùj názor je, že Mi-
loš Zeman v prùbìhu výkonu svého prezidentského mandátu zatím
pro Èeskou republiku nepøinesl nic dobrého. Nìkdy si øíkám, že by
staèilo, aby alespoò neškodil.

Kvìtnová „Zastupitelská anketa“
(pokraèování ze str. 11)
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V minulém i tomto vydání NZ opìt rezonu-
je téma týkající se našeho životního prostøedí.
A je to vlastnì dobrá zpráva, nebo• zájem o to,
jak a v èem žijeme, vnímá a komentuje více
lidí. A zároveò i více lidí má potøebu o nìja-
kém negativním chování v našem prostøedí
vìcnì hovoøit, „odhalovat“ to i hledat zpùsob
nápravy. A• už konkrétním „úklidovým èi-
nem“ nebo výchovou dìtí.

Pravidelná péèe a opravy
Na zaèátku roku jsem pro naše KIC pøi-

pravovala na JèK tøi menší projekty zamìøe-
né na podporu cestovního ruchu. Týkají se
mimo jiné i revize nauèných stezek, drob-
ných oprav informaèních panelù a doplnìní
rùzných venkovních prvkù mìstského mobili-
áøe. Zároveò s pøípravou projektù a vyhotove-
ním „foto-auditu“ vyplynula na povrch i otázka,
zda je dostatek lidí a penìz na to, aby bylo o veš-
kerý mobiliáø, informaèní cedule a dìtská høištì
skuteènì pravidelnì a s péèí postaráno. Myslím
tím rozpoèet mìstský a rozpoèet technických
služeb a také zda je dost zamìstnancù, kteøí tuto
práci budou zajiš•ovat. Protože není ani tak tìž-
ké nìco vytvoøit (tøeba nauènou stezku nebo
jednorázovou výsadbu), ale pak následnì se
o to pravidelnì starat a peèovat.

Zároveò z veškeré poøízené fotodokumen-
tace mi vyplynulo, že není úplnì zachován ur-
èitý „estetický øád“ venkovního mobiliáøe a že
by bylo dobré i toto brát více na zøetel. Mám na
mysli napøíklad to, že v našem malém mìstì je
ve venkovním prostoru minimálnì 10 druhù
lavièek a že je zde nìkolik míst, která obsahují
prvky odlišného stylu, provedení i materiálu.
Dále se i u nás objevují prvky tzv. „reklamní-
ho smogu“, u kterých by nìkdy staèila jenom
drobnìjší úprava.

K tomuto úèelu a z tohoto dùvodu již pro-
bìhlo nìkolik setkání vedení mìsta a TSM
s dùležitým závìrem, tedy že venkovní pros-
tory vyžadují nìkteré zásadnìjší zmìny, a
s tím souvisejí i finanèní náklady. Vìøím, že
se k tomu najde jak vùle a personální zajištì-
ní, tak i ty peníze. A nìkteré kroky k tomu se
již dìjí. Pro prostranství u Flopu nyní mìsto
pøipravuje projekt na nové èlenìní a využití
celé plochy tak, aby pùsobilo jako funkèní
mini-námìstíèko. Zámecký park bude po-
stupnì „odìn“ do opravených lavièek v jed-
notném zámeckém stylu. Nefunkèní èi rozbité
herní prvky budou opraveny èi odstranìny, in-
formaèní panely oèištìny apod.

Nepoøádek nebo vandalismus
Osobnì si myslím, že u nás dobrý vztah

k životnímu prostøedí a veøejnému prostran-
ství spíš pøevažuje. I øada organizací se tomu
vìnuje v rámci výchovy ke svému okolí. Ako-
rát že se vždy a v každém spoleèenství najde
nìkolik jedincù, kteøí jsou výjimkou, jenž po-
tvrzují pravidlo. To pak vzniknou tøeba ty
„èerné skládky“, petky kolem cesty, které nì-
kdo uklidí… Rozhodnì potìšující zpráva byla
napøíklad i na facebooku, když se (tuším) dvì
novohradské mladé dívky zdravì naštvaly a
rozhodly se místo øeèí jít na ty odpadky
s pytlem. A takových pøíkladù je víc, akorát se
o nich nepíše.

Daleko horší a bolavìjší vìcí je „klasický
vandalismus“. Èlovìka, který z nìjaké dùvo-
du má prostì potøebu cokoli nièit a zmaøit
nìco pìkného, najdete bohužel kdekoli na
svìtì. No, nìkde možné ménì…. Vandalis-
mus, tedy zámìrné nièení, je vlastnì takovou
„brzdou rozvoje“ pro volnì pøístupný prostor,
který slouží všem. To ovlivòuje daleko víc a je
to vlastnì jeden z dùvodù, kdy se tøeba i obá-
váme do veøejného prostoru nìco umístit a dát
k dispozici. Na druhou stranu by nebylo úplnì
správné se tím nechávat sešnìrovat a radìji
vìøit, že to dobøe dopadne.

K. Jarolímková, KIC N. Hrady

Ukliïme Èesko 2021 na Jakuli
Letos jsme se opìt po roèní pauze vydali trochu ulevit pøírodì a posbírat odpadky v okolí naší

vesnièky. A musím øíct, že ani letos to nebyl veselý pohled. Plechovky, PET lahve a další odpad
podél silnice na Šalmanovice jsme tak nìjak èekali a vlastnì proto jsme se na úklid vydali.

Když jsme došli na kopec a poblíž nechvalnì známého místa „kopáèù“ jsme našli skládku,
kterou tam po sobì nechali nezvaní hosté, bylo nám do pláèe. Na místì si evidentnì nìkdo udìlal
táboøištì, kde nechal vše, co nepotøeboval. Na místì jsme našli vše od plechovek od konzerv,
pøes obleèení a nafukovací matrace po knihy. Jenom na tomto kousku lesa jsme naplnili asi šest
plných pytlù.

Tímto bychom chtìli podìkovat za pomoc pøi odvozu odpadu Odboru životního prostøedí
mìsta Nové Hrady a Technickým službám mìsta Nové Hrady a poprosit vás všechny, rozmysle-
te se, než nìco vyhodíte do pøírody, je to ostudné a k pláèi.

Sýkorovi z Jakule

Oprava Studánky
Studánka na Šalmanovickém kopci pat-

øí od mého dìtství k mým nejoblíbenìjším
místùm, mìla jsem velkou radost, když
dostala „nový kabát“ a moc mne mrzelo, že
nìkomu stálo za to novou støíšku rozsekat a
šindele nacpat do studánky. Opravdu ne-
vím, co koho vedlo k poškození krytu a ne,
opravdu se nejednalo o neš•astnou náhodu,
kdy by studánka byla poškozena padajícím
stromem. Jsem ráda, že se nám s rodièi po-
daøilo vyèistit studánku, dát kryt do pùvod-
ního stavu a pevnì vìøím, že už nikomu
nebude stát za to støechu opìt poškodit.

Sýkorovi z Jakule

Veøejná prostranství
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Zámecký park…
Vážení návštìvníci zámeckého parku,
chtìli bychom navázat na dubnové vydání Novohradského zpravo-

daje, ve kterém se øešil nepoøádek po celém mìstì, a pøipomenout vám,
jak se chovat v zámeckém parku.

Již pøíchodem do areálu zámku vstupujete na soukromé pozemky.
Areál zámku je a rádi bychom, aby i nadále zùstal veøejnosti pøístupný
neomezenì 24 hodin.

Pozemek, na kterém se rozkládá zámecký park, patøí z èásti Mikro-
biologickému ústavu Akademie vìd Èeské republiky a z èásti mìstu
Nové Hrady. Jeho obnova a údržba vyžaduje nemalé úsilí, a proto by-
chom vás chtìli požádat o korektní chování a pomoc s udržováním
poøádku.
¡ Zámecký park není veøejná skládka a tak bychom vás chtìli požá-

dat, abyste všechny odpadky házeli do odpadkových košù umístì-
ných po celém areálu zámku. Nebo vše, co si s sebou pøinesete, si
odneste. Svou potøebu vykonávejte na místech k tomu urèených a
exkrementy svých zvíøecích miláèkù ukliïte a nenechávejte válet
po parku.

¡ Fontána a jezírko nejsou urèené ke koupání ani k rybolovu. Pro-
sím, nekoupejte se vy nebo vaši psí mazlíèci ve fontánì ani v je-
zírku. Voda ve fontánì je silnì chemicky upravována a není
urèena ke koupání. Pøi koupání ve fontánì dochází k jejímu poško-
zování. Rybolov v jezírku je zakázán.

¡ Prosím, nerozdìlávejte a nechoïte s otevøeným ohnìm. Manipula-
ce s otevøeným ohnìm by mohla zpùsobit požár.  Nedopalky ciga-
ret je možno házet do odpadkových košù rozmístìných po celém
areálu parku.

¡ Historická balustráda a balustrádové zábradlí neslouží jako dìtské
høištì ani jako parkourové pøekážky. Dìtské høištì i rùzné tréninkové
prvky najdete v parku za tenisovým a beachvolejbalovým kurtem.
Prosím, neniète náš majetek a pøedevším neohrožujte své zdraví.

¡ Zámecký areál není veøejné parkovištì. Parkování je možné pouze
pro zamìstnance, hosty Mikrobiologického ústavu a Jihoèeské
univerzity. Nejbližší veøejné parkovištì naleznete u autobusového
nádraží.

¡ Prosím nepoškozujte keøe a stromy. Nelamte vìtve  a ani nelezte
po stromech v parku, mohou v nich hnízdit ptáci.

Každý, kdo respektuje pravidla slušného chování v parku i v pøíro-
dì, a možná sem tam i uklidí nìjakou tu láhev nebo plechovku od rùz-
ných nápojù, i když ji sám neodhodil, JE SRDEÈNÌ VÍTÁN.

Máte-li však sebemenší problém s nìkterým z požadavkù na chová-
ní v parku, tak radìji do parku nechoïte.

Rádi zde vidíme a potkáváme lidi, kteøí vìdí, proè pøišli, kteøí si váží
životního prostøedí, respektují práci druhých a rádi si odpoèinou v pøí-
rodì.

Vìøíme, že vìtšina zájemcù o návštìvu parku naše potøeby pochopí
a návštìvu si užije.

A NEZAPOMEÒTE! Do parku vstupujete na vlastní nebezpeèí.

Chtìli bychom Vás požádat, abyste si bìhem vaší návštìvy všímali
okolí. Když uvidíte, že se nìkdo v parku chová nevhodnì, nezùstávejte,
prosím, lhostejní vùèi takovému chování. Velmi bychom ocenili, kdyby-
ste ho/ji upozornili nebo to oznámili nìkterému našemu zamìstnanci,
pøípadnì na náš email.

Vaše pøípadné námìty a postøehy na zmìny èi úpravy v zámeckém
parku mùžete zaslat na e-mailovou adresu Správy budov Nové Hrady
MBÚ AV ÈR, v.v.i.: sbnh@nh.cas.cz.

Správa budov Nové Hrady, MBÚ AVÈR, v.v.i.

Zabradlí balustrády novohradského zámku

Odpadky u zmeckého jezírka

Myslivecko ochránáøský spolek
Cech sv. Huberta informuje!

Vážení ètenáøi Novohradského zpravoda-
je, jaro pøišlo velmi rychle a i pøes znaèné vý-
kyvy poèasí a vládní naøízení spojené s bojem
proti nemoci covid-19 èlenové spolku v po-
moci pøírodì a propagaci myslivosti rozhodnì
nezaháleli.

Naše akce pro veøejnost, které jsme mìli
pøichystané, a to úklid novohradských lesù a
sadbu jilmù, jsme museli zrušit a sázení pøe-
sunout na vhodnìjší termín, nebo• bychom
byli rádi, aby se sázení stromù zúèastnilo co
nejvíce rodièù s dìtmi, senioøi i jednotlivci,
mezi které chceme tímto šíøit myšlenku sáze-
ní stromù a jejich ochranu.

Pokud máme ve výètu naší aktivity zaèít,
vrátíme se k závìru zimy do 22. února, kdy
jsme se opìt vrátili do MŠ Žár, kde probìhla
další pøednáška pro dìti zamìøená na péèi
o zvìø v dobì nouze a s tím spojené povinnosti
myslivce. Dìti byly velmi šikovné a následná
návštìva krmelce, kam mìly dìti za úkol do-
nést pouze to, co zvìøi prospívá, jejich nabité
znalosti pouze potvrdila. Pøikrmování zvládly

naprosto perfektnì a je fajn vidìt výsledek
nìkolika pøednášek a vnímavost dìtí.

Dále jsme v práci pokraèovali dne 21. bøez-
na, kdy jsme se vydali k úklidu našich lesù
v okolí Nových Hradù a na místo jsme vyrazili
s rodinnými pøíslušníky, nebo• nám úèast širší
veøejnosti zhatila vládní opatøení. Bìhem dvou
hodin jsme v úseku ètyø kilometrù vyèistili ces-
ty v Byòovském lese až k rybníku Nakolický,
kterému jsme rovnìž pomohli od pneumatik,
plechù, železa, láhví, sklenic a plastù. V ses-
bíraném odpadu nechybìl celý záchod, pneu-
matiky, plastové láhve, hrnce, obuv, igelitové
plachty a další odpad, který jsme následnì vy-
tøídili a uložili k odborné likvidaci. Tímto jsme
se pøipojili k celorepublikové akci Ukliïme
Èesko a jsme moc rádi, že je více tìch, kterým
záleží na životním prostøedí a napravují škody,
které zpùsobují neukáznìní návštìvníci našich
lesù. Asi si ani neuvìdomují, kolik utrpení
mùže zpùsobit zvìøi, ptákùm, hmyzu, drob-
ným živoèichùm èi obojživelníkùm odhozená

pokraèování na str. 13
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otevøená pet láhev, konzerva èi pevné obaly.
Rozhodnì nemají tyto vìci mimo kontejnery
co dìlat a je jen na nás, jaké prostøedí pøedáme
našim dìtem a jak naše dìti vychováme ke
vztahu k pøírodì.

Po úklidu jsme pokraèovali v pøípravì pro-
jektu Zasaï strom, zasaï život, ve kterém na-
vazujeme na práci Ing. B. Švarce spolu s jeho
synem Ing. H. Švarcem, mìstem Nové Hrady
a s panem Koukolem, zástupcem zemìdìlské
spoleènosti p. Øehouta ze Svìtví.

Na základì naší žádosti nám byla poskyt-
nuta dotace z dotaèního programu mìsta Nové
Hrady, díky které mùžeme nakoupit 300 ks jil-
mù, které vysázíme na pozemky mìsta. Vhodné
pozemky jsme vytipovali spolu s Ing. Hubertem
Švarcem a po domluvì s panem Koukolem bu-
dou vysázeny podél dvou vodoteèí a potoka
v katastru osady Nakolice – Vyšné, kde by
mìly vytvoøit dokonalý vìtrolam a výraznì
ovlivnit okolí ve prospìch hmyzu, drobných
živoèichù i zemìdìlské pùdy. O tom, že nám
stromy v budoucnu poskytnou to nejcennìjší,
tedy kyslík, nemá cenu hovoøit. Jsem moc rád,
že se pro tento projekt našeho spolku podaøilo
spojit zainteresované osoby a došlo ke spojení
pro dobrou vìc. Tímto všem výše uvedeným
jménem našeho spolku dìkuji a doufám, že
budeme i nadále v obnovì naší pøírody pokra-
èovat.

Sázení jilmù bylo plánováno na 10. 4. 2021,
ale akce musela být opìt z dùvodu vládních
naøízení posunuta, naštìstí ne zrušena. Vzhle-
dem k tomu, že jilmy již máme zamluvené
v lesní školce a chceme je vysázet na jaøe, sta-
novili jsme již finální termín, kdy zaèneme
stromy sázet. Sázení se tedy uskuteèní v nedìli
dne 9. 5. 2021 od 09:00 hodin. Již dnes víme,
že se krom èlenù našeho spolku s rodinnými
pøíslušníky do akce zapojí mladí myslivci
z kroužku Ládi Starého a také nìkteøí pøes-
polní pøíznivci našeho spolku. Pokud budete
mít zájem zasadit si „svùj“ jilm i vy, není
nic snazšího než se k nám pøidat. Abychom

mohli pružnì reagovat na pøípadná opatøení
vlády a možného omezení v poètu lidí na ve-
øejnosti, prosím o nahlášení své úèasti na náš
mail cechsv.huberta@gmail.com, nebo sms
zprávou na mobil 723 579 442 nebo zprávou
na našich FB stránkách Cech sv. Huberta z.s.,
abychom se domluvili na podrobnostech vaší
úèasti a mìli jsme pøipraveno i dostatek obèer-
stvení pro pøíchozí, které bude zajištìno. Urèi-
tì se k nám pøidejte, zasadit strom je úžasný
pocit, kterým obohatíte nejen sebe, ale pøede-
vším pøírodu a budoucí generace.

Z dalších jarních aktivit musíme zmínit
sbìr hlasù pod petici Èeskomoravské mysli-
vecké jednoty, kterou chceme podpoøit novelu
zákona o myslivosti navrženou Ministerstvem
zemìdìlství (dále jen MZe). K této novele zá-
kona jsou ze strany rùzných politických stran
navrhovány rùzné pøílepky, které v podstatì
spolkovou myslivost velmi omezují a zakláda-
jí podmínky pro likvidaci zvìøe bez ohledu na
zvìø a její právo na život v pøírodì. Ani novela
z pera MZe není rozhodnì ideální, ale dá pros-
tor pro vytvoøení skupiny všech zainteresova-
ných stran k tvorbì nového moderního zákona

o myslivosti, v což pevnì doufáme. Za tím
úèelem jsme oslovili nìkteré naše zákonodár-
ce, na které jsme apelovali a argumentovali
k ochranì spolkové myslivosti a zachování je-
jích tradic, ale pøedevším rozumné nakládání
s národním bohatstvím, za který zvìø rozhod-
nì považujeme. Uvidíme, zda zvítìzí ekono-
mické zájmy jednotlivcù nebo zdravý rozum.
Bohužel je dost myslivcù a mysliveckých
spolkù, kteøí jsou velmi neaktivní, a tím nahrá-
vají zastáncùm likvidace myslivosti a jejich

pokraèování na str. 14

Myslivecko ochránáøský
spolek Cech sv. Huberta
(pokraèování ze str. 12)
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MYSLIVECKÝ SPOLEK NOVÉ HRADY, z. s.
Vážení ètenáøi, milí spoluobèané,
pøíroda je mocná èarodìjka a jsou to právì

jarní mìsíce, kdy nám naplno dokazuje svoji
sílu.

Po prvních osamocených kvítkách jarních
bylin, postupnì zelenají všechny louky, stránì
i lesy. Domù se vrací tažní ptáci, nìkterá zvìø
se probouzí ze zimního spánku, jiná už rodí
mláïata. Nikdo zbyteènì nezahálí.

Jaro je výzvou i pro nás myslivce, nebo•
základním úkolem myslivosti je péèe o zvìø.
Zaèátkem jara ji ještì zpravidla podporujeme
pøikrmováním, abychom zajistili její výživu
v dobì nouze. Tím souèasnì bráníme možným
škodám, které hladová zvìø páchá na lesních
porostech, obzvláštì na mladých stromkách,
kdy okusuje jejich kùru a pupeny.

Èlenové Mysliveckého spolku Nové Hra-
dy zvìø pøikrmují pravidelnì a dlouhodobì,
kdy každý z nás má na starost minimálnì je-
den krmelec. Krmivo je financováno vìtši-
novì z vlastních zdrojù a èásteènì z dotací
poskytnutých Mìstem Nové Hrady.

V okamžiku, kdy je zøejmé, že návrat zimy
nehrozí a krajina již poskytuje dostateèné
množství potravy, pøichází na øadu další kaž-
doroèní èinnost myslivcù, a sice dùkladné vy-
èištìní a vydezinfikování krmelcù i ostatních
krmných zaøízení, vèetnì jejich bezprostøední-
ho okolí.

Jaro je také obdobím, kdy se pravidelnì
v celé Èeské republice sèítá zvìø. Na základì
tìchto zjištìní pak orgán státní správy mysli-
vosti posuzuje úroveò hospodaøení se zvìøí.
V naší honitbì sèítání provádí èlenové spolku

a svá zjištìní pak nahlašují mysliveckému
hospodáøi. Údaje jsou vzájemnì provìøovány,
tak, aby poèty byly co nejpøesnìjší.

Celoroènì také chráníme zvìø pøed srážkou
automobily, a to pomocí pachových ohradníkù
a zradidel, které umis•ujeme podél všech ko-
munikací vedoucích z Nových Hradù. Teï
po zimì, je nutná oprava mnoha z nich, nì-
které jsou zcela znièené, jiné èásteènì. Kromì
správného umístìní zradidel (modré nálepky),
co do výšky i smìru k silnici, je také dùležitá
pravidelná obnova pachových ohradníkù, kdy
se vìtšinou dle typu doporuèuje doplnìní pa-
chové složky každé tøi mìsíce. Poøízení souvi-
sejících materiálù financujeme opìt zejména
z vlastních zdrojù, ale i v tomto pøípadì nám
pomáhají dotace. Ohradníky a zradidla insta-
lujeme již nìkolikátý rok a nutno øíci, že jejich
úèinnost je rok od roku lepší. Zachránily tedy
už nejen stovky životù rùzné zvìøe, ale i mno-
ha autonehodám a následným škodám na ma-
jetku, pøíp. i na zdraví.

Jedním z velkých pracovních témat v na-
šem mysliveckém spolku pro tento rok je
obnova stávajících mysliveckých zaøízení a
vybudování nových. Plánujeme odstranit veš-
kerá zaøízení, která již z rùzných dùvodù nepl-
ní svou funkci, opravit poškozená a vybudovat
nová. Mysliveckých zaøízení existuje mnoho
typù, zjednodušenì ale lze øíci, že posedy nám
pomáhají pøi tlumení pøemnožené zvìøe, funkè-
ní krmná zaøízení zase v dobì nouze a oboje
podporuje snahu myslivcù zabránit škodám na
lesních porostech a zemìdìlských plochách.
Dalšími dùležitými zaøízeními jsou napø. rùz-

né typy krmítek pro zajíce, zásypy pro bažan-
ty, jsou-li dostateènì zásobeny a vhodnì
umístìny, pak pøispívají ochranì tìchto drob-
ných druhù a jejich rozšíøení v krajinì. V le-
tošním roce bychom chtìli do vytipovaných
lokalit umístit nìkolik zaøízení na podporu
drobné zvìøe, ale i navýšit poèet krmelcù. Ne-
smíme opomenout ani slaniska, kam pøedklá-
dáme pro zvìø sùl, i v tomto pøípadì budeme
navyšovat poèty. Prevence škod zvìøí je velmi
dùležitá, proto jsme se rozhodli letošní rok in-
vestovat tímto smìrem, a to za podpory Mìsta
NH. Vìøíme, že až pùjdete koncem roku naší
honitbou, urèitì nìjaké nové, opravené zaøíze-
ní uvidíte.

Letošní rok nás stále sice ještì eliminuje
Covid a související opatøení, každopádnì i le-
tos pro Vás pøipravujeme øadu akcí: tradièní
soutìž pro dìti Zlatá srnèí trofej, uvidíte nás i
na Dni ochrany pøírody v parku, pokraèujeme
dál s mysliveckými pøednáškami v MŠ, ZŠ a
Družinì a dovolí-li situace, snad se nám v létì
podaøí uspoøádat i jedno pøekvapení.

Další novinkou je, že nás najdete i na Face-
booku jako Myslivecký spolek Nové Hrady,
kde kromì všech obvyklých informací, uvidí-
te fotky z naší honitby, rùzných akcí, pøedsta-
víme Vám zajímavá témata a mùžete se nás
ptát na vše, co Vás ohlednì myslivosti nebo
našeho spolku zajímá.

Mìjte se krásnì,
Ing. Iveta Marhounová,

Pøedsedkynì Mysliveckého spolku NH, z. s.

tradic. Vìøíme, že nìkteré spolky i jednotlivce
souèasné dìní z této letargie vytrhne a zapojí
se do boje za naší krásnou èeskou myslivost.

Závìrem si dovolím pøidat jedno upozornìní.
V mìsíci kvìtnu dochází k intenzivnímu pohybu
veškeré spárkaté zvìøe, tedy zvìøe jelení, danèí a
pøedevším srnèí. Srnci bojují o svá teritoria a
bezhlavì zahání své soky i pøes pozemní komu-
nikace, tedy vozovky. Dbejte proto prosím zvý-
šené opatrnosti pøedevším v místech, kde je les
oddìlen cestou od louky. Ke støetùm dochází v

ranních hodinách pøi rozednívání a následnì v
podveèerních hodinách a v noci. Snižte rych-
lost a kontrolujte prostory stok a polí, odkud
zvìø do vozovky vstupuje. Sice se do cíle dosta-
nete o pár minut pozdìji, ale dojedete v poøád-
ku. Pøípadný støet se zvìøí neznamená pouze
pomaèkané plechy, ale pøedevším utrpení zvìøe,
její smrti èi vážné smrtelné zranìní. Ke zvìøi se
pochopitelnì pøidává i drobná zvìø, pøedevším
zajíci, ale nesmíme zapomenout ani na obojži-
velníky, drobné ptactvo i dravce, kteøí se okolo
vozovek rovnìž pohybují.

V mìsíci kvìtnu a èervnu se rodí do pøírody
nové životy, na rybnících se pohybují malá
kachòata, housata a další vodní ptactvo, v le-

sích malá selata, danèata i kolouši a další dru-
hy. Žádáme proto všechny návštìvníky na-
šich lesù, držte se znaèených cest, dodržujte
ticho na lesních cestách i u rybníkù a své ètyø-
nohé kamarády mìjte na vodítku, aby nedošlo
k uštvání zvìøe, poranìní zvìøe èi psa. Nevjíž-
dìjte do lesù na motorkách, ètyøkolkách a
dalších strojích, které svým pohybem vysta-
vují zvìø, a pøedevším mláïata, smrtelném
nebezpeèí.

Jménem našeho spolku vám pøejeme krás-
ný kvìten a tìšíme se na vidìnou v naší krásné
pøírodì Novohradska.

Martin Brychta, pøedseda spolku

Myslivecko ochránáøský
spolek Cech sv. Huberta
(pokraèování ze str. 13)
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Co se dìlo
ve školce…
Únor jsme prožili ještì spoleènì a aktiv-

nì. Dìti ze tøídy Sluníèek a Brouèkù si užily
krásné dopoledne s novohradskými myslivci.
Navštívily novohradskou odchovnu, kde pro
nì paní Marhounová mìla pøipravený krásný
program. Dìti se dozvìdìly zajímavé informa-
ce o lesních zvíøatech, mohly si prohlédnout
výzdobu a rùzné zvíøecí relikvie, nakonec si
nakreslily podle pøedloh obrázky zvíøátek, kte-
ré jsme si ve školce vystavili.

Malé dìti ze žluté školky zase navštívila paní logo-
pedka. I u takto malých dìtí jsou logopedická cvièení velmi
dùležitá a potøebná a všechny dìti ve školce je pravidelnì
absolvují se svými uèitelkami. Pøesto se vždy tìší na zpes-
tøení v podobì paní logopedky, která má pro dìti pøiprave-
ný zábavný a hravý, ale zároveò i výukový program. Také
nás pravidelnì navštìvují paní uèitelky ze ZUŠ. Tentokrát
dìti ze tøídy Sluníèek pøivítaly paní uèitelku Šulistovou
s harmonikou. Dìti si tyto chvilky velmi užívají a vždy se
na návštìvy paní uèitelky Kudrnové nebo Šulistové tìší.

Bohužel 1. bøezna byly mateøské školy z naøízení vlá-
dy ÈR opìt uzavøeny. Pro pøedškolní dìti paní uèitelky pøi-
pravují distanèní výuku, kde jsou dìtem nabízeny rùzné
aktivity a pracovní úkoly, které vypracovávají s rodièi
doma. Paní uèitelky a veškerý personál, ale pøesto nezahálí.
Ve žluté budovì se staèila vymalovat chodba a jedna tøída.
Paní uèitelky pøipravily také pøekvapení pro dìti v podobì
krásných, na zdech namalovaných, obrázkù. Celý areál
školky, vèetnì zahrady, jsme uklidili, natøeli herní prvky a
zahradu pøichystali na jarní odemykání. O Velikonocích
paní uèitelky pøipravily velikonoèní stezku v okolí mateø-
ské školy s plnìním úkolù. Po splnìní úkolù èekala na dìti
ve školce sladká odmìna. Že byl o stezku zájem veliký,
svìdèil i poèet dìtí, které se na stezku vydaly. Odmìn se
rozdalo skoro 120J . Paní uèitelky také bìhem zavøení
školky absolvovaly webináøe a všichni doufali, že veškeré
poznatky budou již brzy moci zúroèit pøi práci s dìtmi.

Alespoò k èásteènému otevøení mateøské školky do-
šlo 12. dubna, kdy se dveøe otevøely pro pøedškoláky a dìti
rodièù vybraných profesí. Celkem se jedná o 40 dìtí. Jsme
za to velmi rádi, a to i za tu cenu, že všichni musí dvakrát
týdnì absolvovat antigenní testování a dìti jsou rozdìleny
do skupin maximálnì po 15 dìtech. Samozøejmostí je do-
držování pøísných hygienických opatøení.

Všichni vìøíme, že se již brzy budou moci do školky
vrátit i ostatní dìti, na které se tìší jak jejich kamarádi, tak
paní uèitelky a veškerý personál školky.

Vaše novohradská školka
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ZUŠ informuje
Základní umìlecká škola F. Pišingera, Tr-

hové Sviny informuje, že od dubna 2021 probí-
há prùbìžnì nábor nových zájemcù o vzdìlávání
v ZUŠ od školního roku 2021/2022. Konkrétní
vzdìlávací nabídka je uvedena v informaèních
letácích. Výše pololetních úplat za vzdìlávání
(„školného“) je uvedena zatím odhadem – a to
spíše v horní hranici odhadu. Upøesnìna bude
nejpozdìji do konce kvìtna 2021. Dostupnost
vzdìlávací nabídky na jiné nástroje, než je
uvedeno v letáku, bude upøesnìna na dotaz a
podle dalších okolností (poètu pøípadných zá-
jemcù, úvazkových a personálních možností
zajištìní výuky v místì). K vzdìlávání jsou
pøijímáni uchazeèi, kteøí k 1. 9. 2021 dovrší
vìk pìti let. Pro další informace navštivte
www.zustsviny.cz. Zájemce o studium prosí-
me, aby si vyplnili evidenèní lístek „zájemce
o vzdìlávání“ na výše uvedených stránkách.
Možno jej vyplnit i ve fyzickém formuláøi,
který je k vyzvednutí u pana uèitele Jarosla-
va Bráchy po pøedchozí domluvì na telefon-
ním èísle +420 739 449 843 nebo na emailu
bracha@zustsviny.cz. Dìkujeme a tìšíme se
na vás.

Mgr. Luboš Procházka

JAK NAKUPOVAT
NAZARETSKÉ HRNKY

V DOBÌ PANDEMIE
Chtìli byste u nás nakoupit a máme zrov-

na z naøízení vlády uzavøený náš Obchùdek
v Podzámèí? Nemùžete nás potkat na žád-
ném trhu?

Jak tedy mùžete nakoupit naše zboží:
(nejen hrnky, talíøe, misky, ale i kvìti-

náèe, truhlíky, zahradní dekorativní kera-
miku èi originální látkové hraèky)
 Pøes e-shop (www.fler.cz)

– pošleme poštou
 Po domluvì na tel. 733 795 618

– zboží pøipravíme a Vy si mùžete
vyzvednout v areálu Nazaretu Borovany

Výrobu jsme nebyli nuceni pøerušit a
proto máme plný sklad výrobkù, které byly
pùvodnì urèeny pro jarní trhy. Hrnky se
sice nezkazí, ale za chvíli už je nebudeme
mít kam dávat.

Pøijïte si pro nì – s Vámi to jde lépe!
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Bìhem mìsíce dubna jste se mohli v našem mìstì zastavit u dvou plaká-
tovacích ploch, na kterých bylo nìkolik kreslených vtipù od karikatu-
risty Mirka Kemela. Byla to „mini-náhrada“ za pùvodní plánovanou
výstavu jeho kreseb a obrazù Jana Farkase v Koželužnì. Na Fcbgale-
rie je možné vidìt i televizní rozhovor s Kemelem o jeho prácikarikatu-
risty-novináøe.                                                                                K. J.

Na plakátovacích plochách ve mìstì, osadách a v Terèinì údolí jsme
pro vás v dubnu vyvìsili „hrací plakáty“. Tedy hlavnì pro ty, kteøí mají
ve svém mobilu nainstalované ètecí programy na QR kódy, a kteøí si tak
mohli pøímo venku pøed plakátovací plochou pustit nìkterý z hudebních
záznamù Orchestru Police nad Metují. Tato „drobná kulturní nabíd-
ka“ s názvem Na vidìnou! byla rozeseta po celé republice ve zhruba
180 mìstech a obcích.                                                                     K. J.

Plánujeme na kvìten

Rodinné malování
Celoroèní kalendáø je plný svátkù a významných dnù. Jeden

z nich, 15.5., je uveden jako tzv.Den rodin, a dokonce je svìtový.
A tak se pøidává i naše galerie Koželužna… s programem pro rodinu.

Pokud bude zdravotnì-spoleèenská situace naklonìna komorním ak-
tivitám v galeriích, nabídneme Rodinné „bezprostøední“ malování.

A jak by to mohlo vypadat?V termínu 14.–16.5.2021 nabídne
galerie malování a výtvarné zázemí vždy pro jednu samostatnou
rodinu (pokud bude lépe – i pro rodiny dvì…), a to v urèitých èasech.
Pøipravíme pro vásvýtvarný program tak, abyste se odreagovali,
nìco nového vyzkoušeli a odnesli si domù spoleèné dílo. Originální
umìní vznikne urèitì, protože originálem je každý èlovìk…

Pravdìpodobné èasy zaèátkù programu budou od9 hod. nebo od
14 hod.Vhodné obleèení pro „mazec“ bude nutné. Další informace
individuálnì.
Aby to všechno mohlo být, je potøeba se na program
pøedem pøihlásit na kontaktu Koželužny:
Kvìta Jarolímková, tel.: 602 150 208.

Pøipravujeme na èerven a èervenec
Pokud jste v loòském roce navštívili výstavu „A vodu, znáte?“,

urèitì jste nepøehlédli zajímavédøevomalby Tomáše Záborce.
Jeho døevomalby vznikajíkombinací døevoøezby a malby olejo-
vými barvami. Na loòskou výstavu v Koželužnì pøivezl a pøedsta-
vil svou umìleckou práci s názvem „Živá a Mrtvá voda“ a na letošní
letní výstavu chystá døevomalby nové. Výstava by mìla být odìna
do názvu„Výstava, které se mùžete dotknout a která se dotkne
Vás“ a jejím tématem budekrajina, pøíroda a zelený svìt.Zaháje-
ní výstavy je plánované na5. èervnaa její souèástí by mìl být i do-
provodný program s ukázkou pøedstavené výtvarné techniky.

Budeme se tìšit na všechny návštìvníky, pro které pøipravíme
vhodné podmínky pro bezpeènou návštìvu galerie. Další informace
se dozvíte v dalším èísle NZ, na plakátech a Fcb galerie.

Krásnì zelený kvìten pøeje K. Jarolímková

Pøipravujeme na èerven
Divadelní pøedstavení

PROÈ MUŽI NEPOSLOUCHAJÍ
A ŽENY NEUMÍ ÈÍST V MAPÁCH

„Muži a ženy jsou odlišné bytosti.
Ani lepší, ani horší, prostì jiné…“

Sobota 12.6.2021
Uvádí Divadelní spoleènost Jablonský Jindøichùv Hradec.

Kontaktní hudební komedie, která vám poradí, jak pøedchá-
zet partnerským krizím. Na námìt knihy Allana a Barbary

Peasových napsal Miroslav Hanuš.
Upøesòující informace k uskuteènìní divadelního pøedstavení

budou zveøejnìny na plakátcích a dalšími informaèními
formami (Fcb a webu KIC Nové Hrady atd.)
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Jaké byly Hrady kdysi?
V nìkolika minulých èíslech Zpravodaje jsme zabrousili do vzdále-

nìjší minulosti, ale nyní se dostaneme do èasù, které ještì pamìtníky
mají. Podle školních kronik zaèala pøed 70 lety, v kvìtnu 1951, výuka
øeckých a makedonských dìtí. Školní slavnost k uvítání tìchto dìtí a je-
jich uèitelù se konala 8. kvìtna 1951. Èeské dìti na slavnosti byly pøe-
kvapeny krásnými zpìvy a kolovými tanci a pøijaly své nové spolužáky
velmi srdeènì.

Pamìtní kniha mìš•anské školy v Nových Hradech zmiòuje, že dìt-
ský domov pro 20 dìtí byl zøízen v bývalém chudobinci (dnešní budova
školní jídelny a družiny) již v øíjnu 1950, ze záznamù ale není zøejmé,
jaké národnosti tyto dìti byly. Øecké a makedonské dìti byly od roku
1951 ubytovány na zámku. Jejich vyuèování bylo zahájeno 2. kvìtna a
pokraèovalo i o prázdninách kvùli zlepšení jazykových znalostí. Na za-
èátku nového školního roku, v záøí 1951, mìla obecná škola 11 tøíd.
První a druhý roèník mìly každý dvì tøídy pro èeské a øecké dìti zvláš•,
od tøetího roèníku byly tøídy smíšené. Ve tøídách bylo 30 až 38 dìtí, pou-
ze ve druhém roèníku bylo jen 20 øeckých žákù. V prùbìhu školního roku
došlo k rozdìlení první øecké tøídy na dvì po 16 žácích. Celkem obecnou
školu navštìvovalo 355 dìtí, z toho 164 øeckých a makedonských.

Od kvìtna 1951 zaèali starší øeètí a makedonští žáci chodit také do
školy mìš•anské. Podle zápisu z pamìtní knihy se tito žáci užpøed tím
vzdìlávali v jiných èeských školách, takže rozumìli èesky docela dobøe a
vyjadøovali se srozumitelnì. Pozdìji ale pøicházely i dìtiz jiných státù,
které èesky zatím neumìly. V záøí 1951 mìla mìš•anka 10 tøíd a350 žákù
(ve dvou tøídách bylo dokonce 45 žákù!), z toho 54 øeckých a 69make-
donských. Tøídy byly smíšené, vyuèovacím jazykem byla èeština, ale øec-
ké a makedonské dìti se uèily i svým národním jazykùm. Uèitelem øeètiny
byl Stavros Eftimiadis, makedonštinu vyuèoval Mandzufas Zisis. Výuka
byla nepochybnì velmi nároèná jak pro žáky, tak pro jejich uèitele.

Øecké a makedonské dìti žily v Nových Hradech do roku 1957. Ne-
pochybuji o tom, že jsou v našem mìstì ještì pamìtníci, kteøí byli jejich
spolužáci a kteøí by mohli mnoho zajímavého vyprávìt. Pokud máte nì-
jaké vzpomínky nebo tøeba fotografie, prosím pøijïte s nimi do muzea a
poskytnìte je k okopírování. Originály vám zùstanou, ale souèasnì bu-
dou kopie uchovány pro budoucnost. A i když žádné podobné památky
nemáte, ale zajímá vás novohradská historie, podívejte se na faceboo-
kovou stránku Novohradského muzea, nebo muzeum radìji navštivte,
až to situace umožní. Ing. J. Šáchová, Novohradské muzeum

Bìh pro Pamì• národa v Nových Hradech
V kvìtnu se uskuteèní další Bìh pro Pamì•

národa a tentokrát se startem a cílem u Skanze-
nu na hranici N. Hrady – Pyhrabruck. Jedná se
o sportovní dobroèinnou akci organizovanou
na podporu dalšího natáèení pøíbìhù pamìtníkù
pro sbírku Pamì• národa. Startovné je darem
pro neziskovou organizaci Post Bellum, z. ú.

K èemu tento bìh?

Bìh pro Pamì• národa je spíše symbolický,
ale váš dar, který vìnujete formou startovné-
ho, je pro nás opravdovou pomocí. Pøispìjete
na rozšíøení sbírky Pamì• národa, která za-
chycuje životní pøíbìhy pamìtníkù 20. století
pro další generace. Sbírku budujeme spoleè-
nì s Èeským rozhlasem a Ústavem pro studi-
um totalitních režimù.

Pøíbìhy ve sbírce Pamì• národa jsou inspi-
rací i varováním pøed totalitními režimy. Pøi-
pomínají, jak hrozné je žít v dobì nesvobody
zasahující všechny oblasti života, a ukazují hr-
dinství mnohých, kteøí se postavili bezpráví a
útlaku. Zatímco nám jde v bìhu „jen“ o vý-
sledný èas, pamìtníkùm šlo o život, èest a
svobodu.

Každý z nás si mùže vybrat jeden konkrétní
pøíbìh nebo skupinu lidí, kteøí ve 20. století
bojovali za svobodu a demokracii. Mùžeme
bìžet za Tøi krále, Miladu Horákovou, dìdeè-
ka, který byl v legiích, nebo tetu – disidentku,
jež podepsala Chartu 77 a myla kvùli tomu
mnoho let schody.

Termín bìhu: 20. 5.–23. 5.2021.
Trasy: Start a cíl na hranièním pøechodu

Nové Hrady/Pyhrabruck – pøed skanzenem
Železné opony. Trasa po èesko/rakouské hra-
nici podél signální stìny a po hranièních ka-
menech smìr Veveøský rybník (trasa útìku
Rudiho) a zpìt k celnici (5 km) nebo dále
k Tetøevímu lesu a zpìt k celnici (10 km) po
signálce, bude viditelnì znaèeno.

Trasy budou vyznaèené po celé období bìhu.
Informace ke znaèení tratì budou v místì

akce v prostoru startu/cíle a registrovaní zá-
vodníci je dostanou pøed závodním víkendem
na email.

Registrujte se a váš výsledný èas mùžete
vložit do výsledkové listiny jednotlivých tras.

Hlavním poøadatelem závodù Bìh pro Pa-
mì• národa je Post Bellum z. ú., Štìpánská

704/61, Praha 1, 110 00, zapsaná v obchodním
rejstøíku, vedeném u Mìstského soudu v Pra-
ze, spisová znaèka O 1368, IÈ: 26845526.

www.behpropametnaroda.cz

V dobì konání Bìhu pro Pamì• národa
bude pro registrované bìžce zdarma zpøís-
tupnìn Skanzen ochrany státní hranice a
železné opony Nové Hrady. Pro další zájem-
ce bude Skanzen zpøístupnìn dle možností
a pravidel pro otevøení muzejních expozic
v ÈR.

Nové Hrady, 5.tøída

Nové Hrady v promìnách èasu
Naše mìsto se mìní doslova pøed oèima. Nìkdy k lepšímu, jin-

dy naopak. Pøi prohlížení starých fotografií vidíme, že nìkterá místa
si svou dávnou podobu zachovala, ale jiná se zmìnila k nepoznání.
Ze sbírek Novohradského muzea jsme vybrali35 starých fotografií.
Jejich kopie budou od 8. do 30. kvìtna rozmístìny a rozvìšeny
po našem mìstì.Po tu dobu si je mùžete prohlédnout a porov-
nat, jak se naše mìsto zmìnilo od èasù, kdy byly fotografie po-
øízeny. A pokud i vy vlastníte nìjaký zajímavý snímek, prosím
pøijïte s ním do muzea a poskytnìte jej k okopírování. Originál
vám zùstane, ale souèasnì bude kopie uchována v muzeu pro
budoucnost. Ing. J. Šáchová, Novohradské muzeum

Souèástí trasy pro Bìh Pamì• národa bude i nìko-
lik zastavení s fotografiemi a texty, které budou in-
formovat o konkrétních pøípadech pøekonávání
státní hranice v období do roku 1989
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Historie oèkování
Vážení ètenáøi Novohradského zpravoda-

je, jsme na vrcholu novodobé pandemie, jíž
podobná nemá v západní spoleènosti žijícího
pamìtníka, a do popøedí se opìt dostává vìc
pro souèasnou spoleènost samozøejmá a mno-
hými zneuznaná, a tou je oèkování. Vìtšina
z nás si nepamatuje, co je to umírat na infekè-
ní nemoci, za což vdìèíme právì sofistikova-
nému modelu oèkování. Ještì v polovinì
18. století byla dìtská úmrtnost 30-60 % a
oèkování je považováno za jeden z nejvý-
znamnìjších parametrù, které tuto skuteènost
zmìnily. Dovolte mi, abychom si v tìchto
øádcích pøipomnìli nìco z historie vakcinace
jako takové.

Cílem oèkování je stimulace a aktivace
specifických bunìk imunitního systému, které
zaènou vytváøet specifické protilátky a tzv. pa-
mì•ové buòky. Oèkovanou osobu buï zcela
ochrání pøed novou infekcí dané choroby nebo
podstatnì sníží závažnost pøirozené infekce.
Oèkování se využívá nejen k prevenci, ale
také v situaci, kdy už organizmus byl infekci
vystaven. Oèkovací látky souèasnosti obsa-
hují hlavní složku, která stimuluje imunitní
systém, a pomocné látky nutné pro stabilitu,
trvanlivost a bezpeènost. Hlavní složka je
pøipravována z celé bakterie nebo viru, nebo
pouze z významných èástí pùvodce - polysa-
charidù (složené cukry), bílkovin, nebo z látek
produkovaných pùvodci (toxiny). Podle toho
se oèkovací látky rozdìlují na celobunìèné
(celý, oslabený nebo mrtvý virus èi bakterie),
podjednotkové (pouze významná èást viru èi
bakterie), polysacharidové konjugované (po-
lysacharid navázaný na imunitu stimulující
molekuly) a rekombinantní (pøipravené meto-
dami genetického inženýrství). Žádná oèkova-
cí látka neobsahuje takovou hlavní složku,
která by byla schopna vyvolat vlastní onemoc-
nìní, a proto z oèkování nelze onemocnìt.

První vakcinaèní pokusy probìhly již ve
staré Èínì, kdy byla tekutina z puchýøkù od
osob s pravými neštovicemi vpravena pod
kùži zdravých osob, anebo byly inhalovány
usušené a rozemleté stroupky po puchýøcích
od uzdravujících se nemocných. Neštovice
byly infekèní virové onemocnìní charakteri-
zované vysokou horeèkou a bohatým výse-
vem puchýøkù po celém tìle. Umíralo až 30 %
nemocných a u pøeživších zùstávaly znetvoøu-
jící jizvy po puchýøích. Za objevitele oèkování
je považován skotský lékaø Edward Jenner,
který pozoroval, že lidé, kteøí prodìlali krav-
ské neštovice, pravými neštovicemi neone-
mocnìli. V roce 1796 tuto myšlenku ovìøil,
nakazil mladého chlapce kravskými neštovi-
cemi a po vyléèení ho úmyslnì nakazil virem
pravých neštovic, chlapec neonemocnìl. Ten-
to postup byl pojmenován "vakcinace" (oèko-
vání), a je odvozen ze slova "vacca", což je
latinsky kráva. První zpráva o oèkování na
území Èech a Moravy pochází z roku 1791,
kdy telèský lékaø Mack oèkoval dìti hrabìte
Maxmiliana Dauna v Jemnici. Po pøekonání
poèáteèních námitek oponentù byla v prùbìhu

19. století postupnì v evropských zemích uzá-
konìna oèkovací povinnost. Duchovní mìli
pøíkaz, aby z kazatelny šíøili osvìtu o neštovi-
cích a vyvraceli pøedsudky o oèkování. Øada
zemí se snažila zvýšit prooèkovanost vydáním
zákazu vstupu do škol dìtem a všem osobám,
které nebyly oèkovány. Podmínkou pøijetí do
nalezince bylo oèkovací vysvìdèení dítìte
nebo potvrzení o prodìlání neštovic. Povinné
oèkování proti neštovicím bylo v èeských ze-
mích zavedeno v roce 1812 a bylo legislativnì
podpoøeno Cirkulárním naøízením C. a K. èes-
kého zemského Gubernia z 11.5.1821. Posled-
ní velká epidemie pravých neštovic postihla
èeské zemì v letech 1872-1873. Vyžádala si
43 000 obìtí na životech. Tato epidemie vedla
k tomu, že se z velké èásti pøekonala nedùvìra
obyvatelstva i lékaøù k oèkování. Došlo k vy-
lepšení oèkovací látky, bylo zavedeno povin-
né oèkování, a i posilující oèkování školních
dìtí vakcínou, která se vyrábìla ve zvláštních
stanicích za pøímé státní kontroly. V roce 1966
Svìtová zdravotnická organizace (WHO)
zahájila tzv. eradikaèní program, který byl
úspìšnì završen v roce 1978, kdy se ukonèilo
plošné oèkování. Od té doby nebyl zazname-
nán žádný pøípad tohoto onemocnìní. Klíèo-
vou postavou programu globálního vymýcení
pravých neštovic byl profesor Karel Raška -
rodák z Liberce-Rùžodolu, který v šedesá-
tých letech øídil divizi sdìlných nemocí
v sekretariátu Svìtové zdravotnického orga-
nizace v Ženevì.

19. století bylo, co se vakcín týèe, pøelomo-
vé. Pøineslo vedle vakcíny na pravé neštovice
ještì další ètyøi oèkovací látky: vakcínu proti
vzteklinì, tyfu, choleøe a moru. Louis Pasteur
na základì pokusù z let 1881-1885 vyvinul
první oèkovací látku proti vzteklinì, jejíž zá-
kladem byl sušením oslabený virus. Dále se
v Berlínì Robert Koch zabýval studiem techno-
logie èistých kultur a zasloužil se mimo jiné i
o objev pùvodce cholery (1882) a tuberkulózy
(1883). V roce 1886 Edmund Salmon a Theo-
bald Smith pøišli na to, že chemicky usmrcené
bakterie cholery povzbuzují imunitní systém a
vyvolávají imunitu vùèi choleøe. Tohoto poz-
natku využil v roce 1896 Wilhelm Kolle, který
pøipravil vakcínu usmrcením bakterií cholery.
V roce 1894 po objevení pùvodce moru, Wal-
demar Haffkine vyvinul první inaktivovanou
morovou vakcínu, kterou prooèkoval více než
8 000 lidí v Indii, kde hrozila epidemie moru.
Nositel Nobelovy ceny Emil von Behring vy-
užil poznatkù Emila Rouxe a Alexandra Yer-
sina o rozpustných toxinech bakterií záškrtu
a tetanu, navrhl jejich využití k imunizaci
vùèi tìmto nákazám. Tím položil základy
tzv. pasivní imunizace. Do konce první svì-
tové války se podaøilo získat mnoho poz-
natkù týkajících se zejména protilátkové
imunity a vyvinout øadu živých a inaktivova-
ných vakcín (vakcína proti moru, záškrtu, teta-
nu, bøišnímu tyfu, shigellóze, tuberkulóze).

Tuberkulózu tuberkulózou pojmenoval v roce
1839 nìmecký profesor medicíny J. L. Schönle-

in a je známá též pod názvy jako souchotì,
úbytì nebo bílý mor. Toto onemocnìní se roz-
šíøilo v Evropì však již v 17. a 18. století zej-
ména v souvislosti s rozvojem industrializace
a rozrùstáním mìst. Nahromadìní znaèného
množství lidí za nevyhovujících hygienických
podmínek, nedostatek práce, a tudíž prostøed-
kù na živobytí, byly živnou pùdou pro šíøení
nákazy. Na tuberkulózu v Evropì a Severní
Americe v 19. století umírala témìø ètvrtina
dospìlé populace a kolem roku 1800 byla
nejèastìji se vyskytujícím onemocnìním.
Odborníci tehdejší doby se shodli v názoru, že
choroba postihuje a zabíjí pøedevším chudé.
Paradoxem však je, že v období romantismu
patøila tuberkulóza mezi jisté symboly krásy.
Za projev krásy byla považována bledost, štíhlost
a lesklé oèi – symptomy této nemoci. V tom-
to období byla navíc tuberkulóza spojována
s urèitým životním stylem, pøedevším bo-
hémstvím a hýøením, typickým pro umìlecké
kruhy. Tento fenomén postupnì mizí s objeve-
ním skuteèného pùvodu nemoci, kdy se tuber-
kulóza stala symbolem špíny, bídy a špatné
výživy. Na tuberkulózu zemøel napøíklad Ka-
rel Havlíèek Borovský, Fryderyk Chopin a
poèátkem 20. století Franz Kafka, George
Orwell èi Jiøí Wolker. V roce 1882 nìmecký
lékaø a mikrobiolog Robert Koch oznámil ob-
jev, který jej proslavil - pozoroval bakterie
tuberkulózy pod mikroskopem. Úroveò mik-
roskopie již umožòovala objev mikrobiální
podstaty mnohých infekèních onemocnìní,
ale tuberkulóza do té doby odolávala. Koch
byl první, komu se podaøilo kultivovat tuber-
kulózní bacily na umìlých živných pùdách.
Dalším výzkumem zjistil, že tyto bakterie jsou
pøenosné z èlovìka na èlovìka napøíklad vy-
kašlanými kapièkami. Koch za tento objev
získal v roce 1905 Nobelovu cenu za fyziolo-
gii a medicínu. Základem kampanì za veøejné
zdraví se proto stala izolace nemocného, nì-
kdy i proti jeho vùli. V roce 1908 Francouzi
Albert Calmette a Camille Guérin vyvinuli
oèkovací látku proti tuberkulóze. Tøináct let
pomnožovali tuberkulózní bacily izolované
od dobytka, které byly stále ménì a ménì in-
fekèní pro èlovìka. V roce 1921 byla vakcína
poprvé podána kojenci, jehož matka na tuber-
kulózu zemøela. Tuto levnou vakcínu pak ob-
držela více než miliarda lidí. V padesátých
letech 20. století se pak objevily další léky
(antibiotika) a výskyt onemocnìní tuberku-
lózou zaèal znaènì klesat. Podle OSN mìla
být tuberkulóza celosvìtovì vymýcena ko-
lem roku 2025, avšak jen v roce 1990 bylo na
celém svìtì zaznamenáno asi 7,5 milionu no-
vých pøípadù a zhruba tøi miliony lidí na tuber-
kulózu zemøely. Celosvìtový nárùst poètu
osob s novì zjištìnou tuberkulózou ve druhé
polovinì osmdesátých a poèátkem devadesá-
tých let 20. století byl zpùsoben neustále ros-
toucím poètem HIV pozitivních, kteøí mají
velmi oslabenou imunitu. V roce 2009 bylo
v ÈR ukonèeno plošné oèkování proti tuber-

pokraèování na str. 20
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kulóze z dùvodu pøíznivé epidemiologické si-
tuace, to ale neznamená, že zde v souèasné
dobì nejsou zaznamenány úmrtí na tuto ne-
moc. Podle WHO zemøelo v roce 2016 na svìtì
celkem 1,8 milionu z 10,4 milionù nemocných
tuberkulózou.

Další "metlou" lidstva byl v minulosti teta-
nus. První zmínky o tetanu jsou staré více než
dva tisíce let. Vzájemný vztah mezi poranìním
a vznikem køeèí pozorovali již ve starém Egyp-
tì v 5. století pøed n.l., projevy onemocnìní
velmi pøesnì popsal také Hippokrates. Teta-
nus se považoval dlouhou dobu za urèitou
formu epilepsie. V roce 1884 nìmecký lékaø
Arthur Nicolaier vyslovil hypotézu, že toxiny
produkované v ránì mohou zpùsobit neurolo-
gické pøíznaky. Pasivní imunizace sérem se po-
užívala k léèbì nemoci bìhem první svìtové
války. V roce 1924 byla pøipravena první oèko-
vací látka, která se v širším mìøítku zaèala vy-
užívat od roku 1940 pøi preventivním oèkování
vojákù bìhem druhé svìtové války. V bývalém
Èeskoslovensku se proti tetanu od roku 1952
oèkovaly nejdøíve jen dìti v kolektivech, od
roku 1956 povinnì všechny dìti, což sice vedlo
k poklesu v poètu onemocnìní tetanem, ale
pouze u dìtí. Vybrané skupiny obyvatelstva,

zejména policie, vojáci nebo zemìdìlci se za-
èaly oèkovat v prùbìhu 60. let minulého století.
Významným mezníkem bylo zavedení celo-
národního oèkování všech dospìlých v letech
1974-1975 a jejich následné pøeoèkování po
deseti letech. Zatímco pøed zahájením oèko-
vání zemøelo v Èeskoslovensku na tetanus
140 lidí roènì, po jeho zavedení se u nás tato
nemoc témìø nevyskytuje.

V souèasnosti je v Èeské republice pro dìti
povinné oèkování proti devíti nemocem: bak-
teriální - záškrt, tetanus, èerný kašel, onemoc-
nìní vyvolaná Haemophilus influenzae typu b;
virové - virová hepatitida B, dìtská obrna, za-
rdìnky, spalnièky, pøíušnice. Z nemocí, proti
nimž se oèkuje, poutají v poslední dobì nej-
vìtší pozornost spalnièky. Proti spalnièkám

se v Èeskoslovensku zaèalo oèkovat v roce
1969 a výskyt nemoci o pár let pozdìji klesl na
nulu. Podobný efekt mìlo také oèkování proti
zardìnkám èi záškrtu. Celosvìtovì však patøí
spalnièky mezi hlavní pøíèiny úmrtí v dìtském
vìku, pøedevším v nejménì rozvinutých ze-
mích. Spalnièky jsou nebezpeèné pøedevším
svými komplikacemi pøi sekundárních bakte-
riálních infekcích. Pøíèinou úmrtí u malých
dìtí je nejèastìji pneumonie, u starších dìtí en-
cefalitida. Onemocnìní se ale èastìji vyskytuje i
ve vyspìlých zemích a lékaøi to dávají do sou-
vislosti s rodièi, kteøí oèkování odmítají. Každé
polevení v oèkování se však vymstilo návratem
choroby, což si znovu pøipomnìla Francie v roce
2011 dramatickým nárùstem spalnièek.

Autor: Ing. Eva Cséfalvay, Ph.D

Zdroje:
ct24.ceskatelevize.cz/domaci/2769980-v-ceskych-zemich-se-ockuje-od-roku-182-prvni-vakcina-
byla-proti-pravym-nestovicim;
www.vakcinace.eu/data/files/prezentace_hradecke_dny/2013/ 08_cabrnochovah
_ockovacikalendar.pdf;
www.nzip.cz/clanek/346-caste-dotazy-v-souvislosti-s-vyznamem-a-ucinnosti-ockovani;
www.cestovni-nemoci.cz/objevy-ockovani;
www.mzcr.cz/rizika-onemocneni -spalnickami-a-moznosti-prevence/;
www.vakciny.net;
www.florence.cz/odborne-clanky/florence-plus/historie-onemocneni-tuberkulozou;
www.em.muni.cz/vite/6174-jak-a-kdy-vzniklo-ockovani;
cs.wikipedia.org

Zaruèená zpráva, aneb jedna paní povídala
V poslední dobì se v našem mìstì rozšíøil takový nešvar – øíkat

o nìkom nìco, co se vùbec nezakládá na pravdì. Nejhorší na tom je, že
se jedná o otázku života a smrti. Na konci roku 2020 se rozšíøila naším
mìstem zpráva, a to „stoprocentní“, že jedna žena zemøela v nemocnici
na COVID 19. Toto bylo v dobì, kdy tato žena stále žila. Øíká se, že
když se o nìkom mluví, že zemøel, tak on bude žít dlouho. To se bohu-
žel v tomto pøípadì nenaplnilo a tato žena zemøela. To samé se opako-
valo již letos bìhem mìsíce bøezna. Pro celé Nové Hrady a okolí
známý, též dlouholetý správce fotbalového høištì TJ Nové Hrady a mùj
pøítel pan Vítìzslav Jelínek st. byl pøevezen do nemocnice s pøíznaky na
COVID 19. Bylo to krátce poté, co se vrátil z nemocnice po operaci ko-
lene. Bìhem Ví•ovo pobytu v nemocnici se jeho zdravotní stav velice
zhoršil a musel být uveden do umìlého spánku. Já jsem byl témìø kaž-
dodennì informován o jeho stavu ze strany jeho manželky Ivany a hod-
nì mì tato zpráva zasáhla. Chci upozornit, že i když je èlovìk uveden
do umìlého spánku, tak stále žije. Jenom pár dní po této události, jsem
se zaèal dozvídat, že co je pravdy na tom, že je Ví•a Jelínek st. po smrti a
nebylo to jen od jednoho èlovìka. Mùžu vám øíct, že mì to velice mrze-
lo, to co se šíøí, nebo• jsem mìl od Ivany Jelínkové informace úplnì
jiné. Strašnì moc jsem o tìchto „pomluvách“ pøemýšlel a stále pøemýš-

lím a øíkám si, u koho mohla tato nepravdivá zpráva vzniknout, musel
to nìkdo pøece vymyslet, né? A co je ještì horší, že se najdou tací, kteøí
tuto nepravdivou zprávu šíøí dál a dál a to je dle mého názoru strašný.
Hledal jsem v trestním zákoníku a též jsem konzultoval, zdali se nejed-
ná o trestný èin šíøení poplašné zprávy èi pomluvy, ale znaky skutkové
podstaty tìchto trestných èinù to nevykazuje. Ale jsem pøesvìdèen
o tom, že by se mohlo jednat o pøestupek proti obèanskému soužití.
Vím, že pro nìkoho mùžu být po zveøejnìní mého èlánku smìšný, ale
považuji za nutné vám, spoluobèanùm, sdìlit, co mì hodnì trápí a štve
a možná v tom nejsem sám. Chci touto cestou požádat všechny, co mìli
co doèinìní se zprávami o tom, co se URÈITÌ NESTALO, aby to již
v budoucnosti nedìlali. Dle mého názoru je toto chování pøinejmen-
ším za hranicí nevkusu. Na závìr chci uvést, že jsem dostal souhlas
od obou rodin, kterých se tento èlánek dotýká, a taky jsem chtìl sdìlit
všem tìm, co nepravdu šíøili, že Ví•a Jelínek st. je z nemocnice
doma!!!! Byl jsem u nìho v sobotu na návštìvì a doufám, že se conej-
døíve uzdraví, sedne na sekaèku, poseká a pøipraví fotbalové høištì
tak, jak to umí jen on sám. Všem pøeji hodnì zdraví a hlavnì a• je tato
špatná doba již za námi.

Ivan Dorotoviè

Rychlé zprávy
na Facebooku
i pro Vás
¡ Facebook KIC N. Hrady:kicnovehrady
¡ Facebook mìsta N. Hrady:mestonovehrady,

YouTube kanál:Mìsto Nové Hrady
¡ Novohradské muzeum,

Fcb: novohradskemuzeum
¡ Galerie Koželužna,Fcb: galeriekozeluzna
¡ Mìstská knihovna N. Hrady,

Fcb: knihovnaNoveHrady

Historie oèkování
(pokraèování ze str. 19)

Zvu vás na zdravotnì vlastivìdné
vycházky do blízkého okolí

Nových Hradù.
Kvìtnové vycházky se budou konat,

pokud to PES dovolí,
ve støedu 12. a 26. kvìtna.

Sraz je v 9.00 u kaplièky na Jánské louce.
V obou pøípadech je pøedpokládaný

návrat pøed polednem.
Na shledanou se tìší Jitka Šáchová

Vycházky všedního dne
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Informace z knihovny
Mìstská knihovna vás zve k návštìvì. Omezení je 15 metrù ètvereèních na osobu a použití

respirátoru a dezinfekce, pobyt v knihovnì pouze po nezbytnì nutnou dobu.

V pøípadì potøeby je možná donáška knih k Vám domù. Vracet knihy mùžete v knihovnì
nebo pøes vratný box v Èeském domì (Èeská 79).

Vyberte si knihy z našeho katalogu
http://www.kicnovehrady.cz/knihovna/katalog-knihovny
tel. 730 580 755, knihovna@novehrady.cz
Výpùjèní hodiny:pondìlí 9.00–18.00 h, støeda 9.00–16.00 h, pátek 13.00–18.00 h

Pøipravujeme na èerven:17.6.2021 – Setkání s bylinkáøkou Radmilou Malinovskou. Poznávání
a využívání bylinek pro zdraví a krásu.

Pøeji pevné zdraví, sluneèné jaro a pìkné poètení. D. Císaøová

Mìstská knihovna v Nových Hradech vás zve na

HODINKU S KRONIKÁØKOU
ètvrtek 20. kvìtna 2021 v 17. hodin

ÈÍTÁRNA KNIHOVNY (terasa)

Kvìtnová výroèí
¡ 13. 5. 1911 Jan Kašparpodnikl let z Pardubic do Prahy, jenž je

považován za symbolický zaèátek èeského letectví, 110 let
¡ 14. 5. 1316 nar. Karel IV.,èeský král a øímský císaø

(zemø. 29. 11. 1378), 705 let
¡ 14. 5. 1931 zemø. Viktor Dyk,spisovatel a básník

(nar. 31. 12. 1877), 90 let
¡ 15. 5. 1881 císaø František Josef I.povýšil Žižkov na mìsto, 140 let
¡ 15.5.1891bylazahájenaJubilejní zemskávýstavavPraze,130 let
¡ 17. 5. 1926 nar. Ludvík Souèek,spisovatel a publicista

(zemø. 27. 12. 1978), 95 let
¡ 17. 5. 1916 nar. Lenka Reinerová,spisovatelka

(zemø. 27. 6. 2008), 105 let
¡ 18. 5. 1891 otevøeno Národní muzeum v Praze,

založeno 15. 4. 1818 jako Vlastenecké muzeum, 130 let
¡ 21. 5. 1881 majitel vysoèanského cukrovaru Bedøich Freysi

nechal zavést telefonní linku z bytu do kanceláøe – šlo o první
praktické použití telefonu v Praze, 140 let

¡ 22. 5. 1921 nar. Gustav Brom,dirigent a hudební skladatel
(zemø. 25. 9. 1995), 100 let

¡ 24. 5. 1391 byla v Praze založena Betlémská kaple,630 let
¡ 26. 5. 1876 zemø. František Palacký,dìjepisec, spisovatel,

(nar.14. 6. 1798), 145 let
¡ 27. 5. 1471 na snìmu v Kutné Hoøe zvolen Vladislav II.

èeským králem, 550 let
¡ 28. 5. 1906 nar. Miloš Nedbal,herec a profesor na DAMU

(zemø. 31. 10. 1982), 115 let
¡ 29. 5. 1951 zemø. Josef Bohuslav Foerster,skladatel

(nar. 30. 12. 1859), 70 let
¡ 29. 5. 1916 zemø. Jan Otto,èeský knihkupec a nakladatel

(nar. 8. 11. 1841), 105 let
¡ 30. 5. 1416 upálen mistr Jeroným Pražský,teolog a husitský

kazatel (nar. 1378–80), 605 let
¡ 30. 5. 1841 nar. Karel Václav Klíè,malíø a grafik, vynálezce

reprodukèní techniky svìtlotisku a hlubotisku
(zemø. 16. 11. 1926), 180 let

¡ 30. 5. 1866 byla v Praze v Prozatímním divadle poprvé
uvedena opera B. Smetany Prodaná nevìsta,155 let

¡ 31. 5. 1721 Jan Nepomuckýbyl v Øímì prohlášen blahoslave-
ným, jeho ostatky byly od této chvíle veøejnì vystaveny ve Sva-
tovítské katedrále, 300 let

Pranostiky na kvìten
V minulosti slavil svátek 1. kvìtna sv. Filip a Jakub.
Filipojakubská noc je noc z 30. dubna na 1. kvìtna: pálení èaro-

dìjnic. (Od støedovìku lidé vìøili, že existují dny, kdy mají zlé síly
vìtší moc než jindy. Báli se ïábelského zla zasílaného na zem v po-
dobì èarodìjnic.)

Kvìten
Mìsíc kvìten – krásný je,
jako jarní melodie.
Je to mìsíc pøíslibù,
radosti a nových snù.

V kvìtnu je práce v plném proudu,
èlovìk obdìlává rodnou hroudu.
Pøíroda hýøí všemi barvami,
vèelky si bzuèí, potùèek zurèí,
skøivánek zpívá kdesi nad námi...

Kraj plný barev
je kam jen dohlédneš
a na tu krásu nezapomeneš.

Eliška Búdová

Okénko do knihovny
Nenechám tì odejít / Eva Kaèírková
David Braun poznal mnoho zemí a vždycky vyhledával dobrodruž-
nou a nebezpeènou práci. Když se po letech v emigraci vrací domù
do Prahy, pøijme nabídku na delikátní pátrání. I když jeho první pøí-
pad nedopadl nejlépe, velmi rychle pochopí, že v Praze má detektiv
o práci vždy postaráno.

Pravda nebo lež / Colleen Hooverová
Mladá spisovatelka Lowen má dokonèit knižní sérii za jinou spiso-
vatelku, známou Verity Crawfordovou. Ta ze zdravotních dùvodù
není schopná sérii dopsat. Lowen ale objeví Veritiny osobní zápisky
a zjiš•uje nebezpeènou skuteènost.

Nedotýkej se mì / Laura Kneidl
Romance nìmecké autorky, jejíž hrdinka zaèíná v Americe nový ži-
vot, vèetnì nezbytné nové lásky. Když Sage pøijede do Nevady,
nemá vùbec nic – peníze, pøátele, ani poøádnou støechu nad hlavou.
Se svou železnou vùlí je však pevnì odhodlána zaèít zde nový život
a zapomenout na vše, co se jí doma stalo. Jenomže odpoutat se od
vlastní minulosti není tak jednoduché.

Nelituju nièeho / Colleen Hooverová
Román americké zkušené autorky o komplikovaných vztazích mi-
lostných i rodinných, o lásce, nevìøe i vìrnosti. Morgan si nepøeje
nic jiného, než aby její šestnáctiletá dcera Clara neopakovala tytéž
chyby, kterých se v mládí dopustila ona sama.

Údolí / Bernard Minier
Šestý pøípad bestsellerové série s kriminalistou MartinemSe-
rvazem. Malá vesnice v srdci Pyrenejí je po sesuvu pùdy na-
prosto odøíznutá od okolního svìta a zdejší obyvatele navícdìsí
sériový vrah, který za sebou nechává znetvoøené obìti. Krimi-
nalista Martin Servaz èelí disciplinárnímu øízení, pøestose do
pøípadu pouští.

Pandemie / Thilliez Franck
Èlovìk, jak ho známe, je nejhorší virus na planetì. Rozmnožuje se,
nièí, dusí své vlastní zdroje, bez respektu, bez strategie pøežití. Bez
nás smìøuje tato planeta ke katastrofì. Zachránìni budou jen ti nej-
lepší, ostatní musí být znièeni. Øešením naší budoucnosti jsou
mikrobi.
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Pøímìstské tábory v Nových Hradech – PRÁZDNINY 2021
V letošním roce probìhnou v rámci projektu Pøímìstské tábory

v mikroregionu Sdružení Rùže další tábory pro zamìstnané rodièe. Na-
bízíme možnost prázdninových aktivit pro dìti ve vìku od 6-15 let,
dennì od 8 do 16 hodin v pracovní dny ve vypsaných termínech. Poèet
dìtí je 12-15 v každém bìhu.

Podmínky úèasti a pøihlášky Vám pøedá kontaktní osoba, program a
péèi o dìti zajiš•ují garanti jednotlivých týdenních cyklù. Pøihlášení je
možné do naplnìní kapacity tábora, nejdéle pøihlašte své dìti do 31.5.2021.

¢ Sportovní tábor
Termín: 12.7.–17.7.
Garant: Vladimír Hokr
Kontaktní osoba:Lucie Sovová (tel.: 774 766 676)
Program:Základy tenisu – beachvolejbal/pøehazovaná – basketbal
– fotbal – vycházky do pøírody
Sraz vždy u tenisových kurtù v Zámeckém parku
V pøípadì špatného poèasí bude náhradní program v tìlocviènì.

¢ Keramický tábor I.
Termín: 12.7.–17.7.
Garant: Dana Vilímová
Kontaktní osoba:Ludmila Macková (tel.: 728 116 044)
Program:Tábor je urèen pro dìti s hlubším zájmem o keramické
tvoøení a využijí jedineèného odborného vedení lektorky ze ZUŠ.
Zaèátek v budovì ZUŠ (výtvarná tøída), odpolední program bude
probíhat v Komunitním centru.

¢ Turistický a pohybový tábor
Termín: 2.8.–6.8.
Garant: Kateøina Konrádová
Kontaktní osoba:Lucie Sovová (tel: 774 766 676)
Program:Poznávání blízkého okolí, program zamìøený
na venkovní aktivity, vhodné pro dìti se zájmem o pøírodu.
Zázemí zajištìno v Komunitním centru.

¢ Keramický tábor II.
Termín: 16.8.–20.8.
Garant: Dana Vilímová
Kontaktní osoba:Ludmila Macková (tel.: 728 116 044)
Program:Tábor je urèen pro dìti s hlubším zájmem o keramické
tvoøení a využijí jedineèného odborného vedení lektorky ze ZUŠ.
Program bude probíhat v keramické dílnì v Komunitním centru.

¢ Attavena pøímìstský tábor
Termín: 16.8.–20.8.
Garant: Pavla Švarcová
Kontaktní osoba:Lucie Sovová (tel.: 774 766 676)
Program:Prázdninový program, kamarádi, hry, výtvarné tvoøení
a sportovní hry v zázemí klubu Komunitního centra.

¢ Výtvarný tábor
Termín: 23.8.–27.8.
Garant: Dominika Hornerová
Kontaktní osoba:Lucie Sovová (tel.: 774 766 676)
Program:Výtvarné a tvoøivé techniky s využitím pøírodních
materiálù, tvoøení v zahradì. Vhodné pro dìti s chutí objevovat
neobvyklé kreativní techniky.
Zázemí v Komunitním centru, odpolední tvoøení v blízkém okolí.

¢ Divadelní tábor
Termín: 23.8.–27.8.
Garant: Anežka Kotrlá
Kontaktní osoba:Lucie Sovová (tel.: 774 766 676)
Program:Tvoøivá dramatika, techniky rozvíjející možnosti verbální
i neverbální komunikace, hry zamìøené na rozvoj sebevyjádøení.
Zázemí v Komunitním centru.

Letní kempy pro novohradské dìti aneb Uèení hrou o prázdniná ch
¢ 1. Mediální dovednosti a práce s IT technikou

Tvorba videospotù o prázdninových aktivitách ve mìstì. Realiza-
ce vlastních nápadù i kolektivní práce.
Termín: 12.7.–16.7.2021
Vìková kategorie:12–15 let
Zázemí:Kulturnì-spolkový dùm a Komunitní centrum
Lektoøi:Mgr. M. Jarolímek, Ing. Jan K. Šmíd
Kontakt pro pøihlášení:Mgr. M. Jarolímek, tel.: 776 296 285

¢ 2. Pátrání v novohradské historii
Návrat do novohradské minulosti a objevování pøíbìhù lidí audálos-
tí, které ovlivòovaly zdejší život. Pátrání zábavnou formou v muzej-
ních expozicích a dalších venkovních místech ve mìstì a okolí.
Termín: 26.7.–30.7.2021
Vìková kategorie:10–15 let
Zázemí:Kulturnì-spolkový dùm, Novohradské muzeum
a Skanzen
Lektoøi:K. Jarolímková, Ing. J. Šáchová
Kontakt pro pøihlášení:K. Jarolímková, tel.: 602 150 208

¢ 3. Poznej svùj region
Vlastivìdné a pøírodovìdné poznávání Novohradska. Výlety do
blízkého i vzdálenìjšího okolí, zkoumání pøírody hravou formou,
pozorování, sbìr vzorkù, mikroskopování.
Termín: 2.8.–6.8.2021
Vìková kategorie:10–15 let
Zázemí:Kulturnì-spolkový dùm a základní škola
Lektoøi:Mgr. L. Kuèerová, Ing. J. Šáchová
Kontakt pro pøihlášení:Mgr. L. Kuèerová, tel.: 607 646 536

¢ 4. Letní výtvarka
Malování a tvoøení rùznými výtvarnými technikami. Výtvarné hrát-
ky a experimenty s barvami, tvary a materiálem. Setkání s regionál-
ními umìlci.
Termín: 9.8.–13.8.2021
Vìková kategorie:10–15 let
Zázemí:Galerie Koželužna a veøejná prostranství ve mìstì
Lektoøi:K. Jarolímková, Mgr. P. Dvoøáková-Heisová
Kontakt pro pøihlášení:K. Jarolímková, tel.: 602 150 208

¢ 5. Uèíme se venku èeský jazyk
Prázdninové „opáèko“ èeského jazyka a poznávání regionální lite-
ratury. Dovednosti k porozumìní textu i vlastní tvoøení.
Termín: 16.8.–20.8.2021
Vìková kategorie:10–15 let
Zázemí:Kulturnì-spolkový dùm, Mìstská knihovna a pøíroda
Lektoøi:Mgr. J. Hokrová
Kontakt pro pøihlášení:Mgr. J. Hokrová, tel.: 723 849 658

Další informace:
Aktivity se budou konat od 8.30 do 16.30 hod.
(pokud nebude individuálnì dohodnuto jinak).
Celodenní stravování bude zajištìno pro všechny dìti v objektech,
kde bude zázemí jednotlivých programù.
Letní kempy jsou pro novohradské dìti zdarma, vèetnì stravování
a vìcného materiálu na jednotlivé programy.
Pøihlášení dìtí na uvedené kontakty (lektory): do 18.6.2021.

Další informace o prùbìhu letních vzdìlávacích kempù:
K. Jarolímková, Kulturní a informaèní centrum N. Hrady,
tel.: 602 150 208.
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Národní pohár mládeže v Allkampf-Jitsu 27.3.2021 E- turnaj
Ètyøi zlaté a jedna bronzová medaile pro Nové Hrady

27. bøezna 2021 se konal E-turnaj 1. kolo Národního poháru mláde-
že v Allkampf-Jitsu. Forma E-turnaje byla zvolena z dùvodu vládních
omezení Covid 19. Jednalo se o postupový závod na Mistrovství ÈR
v AKJ, který poøádal oddíl Sebeobrany AKJ SKP Èeské Budìjovice.

Na pøebor se pøihlásilo rekordních 122 závodníkù ze Školy bojo-
vých umìní Most, Tiger Fight club Chomutov, Perun Gym Most, Sa-
murai Fight club Shin karate Chodov, AKJ Škola Bojových umìní
Plzeò, AKJ Haciman Láznì Toušeò, AKJ SKP Èeské Budìjovice, Se-
beobrana AKJ na ZŠ v Trhových Svinech a TJ karate Nové Hrady.

Naši závodníci z oddílu karate se v poèetném startovním poli roz-
hodnì neztratili, když v silnì obsazené kategorii mladších žákù D3 zví-
tìzil Ondøej Morong. V kategorii starších žákyò D6a zvítìzila Karolína
Houserová. V kategorii starších žákù D7 pøidal další zlatou medaili pro
naše barvy zkušený závodník David Macho. A ètvrté zlato vybojovala
v kategorii juniorky JY1 Natálie Machová. Pomyslnou tøešnièkou na
dortu byla bronzová medaile v silnì obsazené kategorii juniorù JI, kte-
rou získal po skvìlém výkonu Tomáš Balko. Oddíl TJ karate Nové Hra-
dy celkovì obsadil bronzovou pozici za prvním Sportovním klubem
policie Èeské Budìjovice a Tyger Fight Clubem Chomutov.

Samotná soutìž probìhla 27.3.2021, kdy jednotliví závodníci cvièili
urèené sestavy (kata, kombinace, kihon) a provádìli pøerážecí techniky
dle propozic, cvièení natoèili na video a pak zaslali poøadateli E-turnaje
elektronicky. Ve dnech 1.–5.4.2021 byla provedena administrace za-
slaných videozáznamù, kdy tyto roztøídili poøadatelé – zapisovatelé do
jednotlivých kategorií a dále pak komise rozhodèích AKJ ÈR provedla
vyhodnocení a stanovila poøadí jednotlivých závodníkù. Ceny jednotli-
vým medailistùm v daných kategoriích byly zaslány poštou, nebo
pøedány osobnì za dodržení hygienických opatøení.

Vzhledem k tomu, že soutìž nebylo možno v souèasné dobì organi-
zovat klasickou kontaktní formou a bylo nutné vybrat závodníky, kteøí
budou v letošním roce reprezentovat Jihoèeský kraj na 24. Mistrov-

ství ÈR v Allkampf-Jitsu v Cho-
mutovì, byla zvolena tato forma
E-turnaje. Ze strany rodièù i dìtí
jsme zaznamenali velice kladné
ohlasy na tuto naši aktivitu, pro-
tože dle jejich vyjádøení jim tré-
ninky a soutìže velmi chybí.
Další kolo Národního poháru for-
mou E-turnaje se bude konat již
15.5.2021 a poøadatelem je Škola
bojových umìní Most.

Vyhlášení vítìzù jednotlivých
kategorií bylo zveøejnìno na FB
a Web stránkách Èeského svazu
Allkampf-Jitsu, SKP AKJ Èes-
ké Budìjovice a TJ Karate Nové
Hrady.

Veliké díky patøí našim sponzo-
rùm panu Martinovi Houserovi a
Markovi Petráškovi, kteøí nám pos-
kytli materiální i finanèní pomoc.

Martin Hermann,
pøedseda oddílu karate

V kategorii juniorù JI 1 vybojoval
bronz Tomáš Balko

¡ Prodám silnostìnnou ocelovou nádržna deš•ovou vodu èi septik
o objemu 22500 l. Váha cca 4 tuny. Cena s dopravou a složením do
30 km od Nových Hradù za 55 tis., info. tel. 608 967 331

¡ Daruji dámské kolo Liberta, funkèní.
Tel.: 737 500 653 (Nové Hrady)

øádková inzerce

TV ANTÉNY
SATELITY

Montáže TV a SAT antén
pro bytové domy STA a rodinné domy
Dodání a instalace setbox, televizorù

s normou DVBT2, satelitních systémù a receiverù

Libor Vondrášek ¡ tel. 602 314 046
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